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Maluchem dookoła Europy
Julia Brudło, Marcin Szczechowicz i 
Łukasz Tobys w niedzielę 5 lipca 
rozpoczęli swoją europejską przygodę   
zatytułowaną „Wyprawa Wole(j)  
maluch”. 

Z parkingu przy plaży Łazienki, zbąszyńscy 
śmiałkowie wyruszyli w podróż dookoła 
Europy. Na starcie towarzyszyli im najbliżsi 
i znajomi życząc udanej wyprawy, 
pozytywnych wrażeń i samych dobrych 
wspomnień. Przed wyruszeniem w trasę 
do Berlina wykonali jeszcze rundę 
honorową dookoła Zbąszynia żegnając się 
w ten sposób z mieszkańcami miasta. 
Cel. – pokonanie ponad 8 tys. kilometrów i 
odwiedzenie 14 krajów, – promowanie 
polskiej siatkówki, – wyróżnianie się na 
europejskich drogach i zaprezentowanie 
klasyki polskiej motoryzacji, – bycie 
najwspanialszym maluchem na świecie, 
który nie sprawia problemów właścicielowi 
i się nie psuje!     

Monika Lehmann

Nowy obiekt sportowy dla aktywnych

O c z e k i w a n i a  w i e l u  p o k o l e ń  
zbąszyńskich sportowców wreszcie się 
spełniły. Zbąszyń posiada stadion 
sportowym z zapleczem lekkoatletycznym. 
 Poszerza się oferta zbąszyńskiej 
infrastruktury sportowej. Obok boisk 
piłkarskich, kortów tenisowych, hali 
sportowo widowiskowej czy boisk 
plażowych do siatkówki pojawił się także 
stadion lekkoatletyczny, którego otwarcie 
miało miejsce 2 czerwca 2015 roku. 
Przecięcia wstęgi podczas uroczystości 
dokonali: Poseł Rzeczypospolitej Polskiej - 
Jakub Rutnicki, Dyrektor Departamentu 
S p o r t u  i  T u r y s t y k i  U r z ę d u  
Marszałkowskiego w Poznaniu – Tomasz 
Wiktor, Wicestarosta Nowotomyski – 
Tomasz Kuczyński, Burmistrz Zbąszynia – 
Tomasz Kurasiński, Przewodniczący Rady 
Miejskiej Zbąszynia – Marek Furman, 
Proboszcz Parafii NMP Wniebowziętej w 
Zbąszyniu – ks. Zbigniew Piotrowski, 
Dyrektor Zbąszyńskiego Centrum Sportu, 

Tu ry s t yk i  i  Rek reac j i  –  Tomasz  
Szczechowicz oraz Kierownik Referatu 
Infrastruktury i Nieruchomości Urzędu 
Miejskiego w Zbąszyniu – Andrzej 
Wilkoński. Prace budowlane dotyczące 
bieżni okólnej i terenowych urządzeń 
spo r towych  na  s t ad ion ie  Orze ł  
w Zbąszyniu zakończono w marcu. 
Inwestycja została dofinansowana przez 
Ministra Sportu i Turystyki ze środków 
Funduszy Rozwoju Kultury Fizycznej w 
ramach Wojewódzkiego Wieloletniego 
Programu Rozwoju Bazy Sportowej. 
Całkowita wartość przeprowadzonych 
prac wyniosła 2 054 266,66 zł, kwota 
dofinansowania, którą otrzymała gmina 
Zbąszyń to 504 882,00 zł. Na wykonanie 
zadania zbąszyński samorząd otrzymał 
także wsparcie finansowe ze Starostwa 
Powiatu Nowotomyskiego w wysokości 
200 000 zł. Środki własne zaangażowane 
w budowę bieżni wyniosły 1 349384 zł.

Kamil Sieratowski
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Aktualności

Szanowni Czytelnicy. Kalendarzowe lato 
w pełni, uczniowie oraz studenci 
rozpoczęli już wakacyjne przygody.
Świadectwa i indeksy wylądowały pewnie 
w szufladach co jednak nikogo nie dziwi w 
końcu szkolno-akademickie zajęcia muszą 
ustąpić wakacyjnej przygodzie na czas 
letnich miesięcy. Tym samym pewnie 
i większość z Państwa wyruszyła już, lub 
lada moment wyruszy, na upragniony urlop 
czy wypoczynek. Ufamy, że lektura 
„Zbąszynianina” umili wolny czas 
niezależnie od miejsca pobytu. W nowym 
numerze przypominamy ważniejsze 

wydarzenia z ostatnich trzech miesięcy 
j e d n o c z e ś n i e  z a p r a s z a j ą c  d o  
uczestniczenia w największym sezonowym 
wydarzeniu odbywającym się w naszej 
gminie. 
Dziewięciodniowe obchody Święta Jeziora 
odbędą się już po raz piąty. Także w tym 
roku dzięki zaangażowaniu i pomysłom 
zbąszynian udało się przygotować ofertę 
aktywnego wypoczynku w naszym 
mieście. Po raz kolejny nawiązała się 
w s p ó ł p r a c a  z  o r g a n i z a c j a m i ,  
stowarzyszeniami i klubami dzięki której 
każdego dnia odbędzie się coś godnego 

uwagi w Łazienkach.  W formie ulotek 
przesyłamy ją do każdego z państwa za 
pośrednictwem Poczty Polskiej, w naszym 
numerze natomiast prezentujemy 
harmonogram wydarzenia na ostatniej 
stronie. Życzymy więc udanego i 
bezpiecznego wypoczynku mając 
nadzieję, że spotkamy się wszyscy na 
V Święcie Jeziora wypoczywając nad 
zbąszyńskim akwenem.

        Redaktor Naczelny „Zbąszynianina”
                     Mateusz Basiński

Zapraszamy 
na otwarty 
plener malarski

Słowo redaktora naczelnego

Już w sobotę 25 lipca 2015  

o

Udział w nim wezmą studenci Łódzkiej 

Akademii Sztuk Pięknych pod kierunkiem 

profesor: Małgorzaty Dobrzynieckiej – 

Kojder. Otwartość tegorocznego pleneru 

polega na tym, że zapraszamy do udziału 

osoby chętne z terenu naszej gminy oraz 

tych, którzy będą akurat przebywali w 

Zbąszyniu na wakacjach.  Chętne osoby 

będą mogły przyłączyć się do grupy 

artystów, podjąć temat malarski a pani 

profesor udzieli korekty. Jest to bez 

wątpienia wielka okazja by rozwinąć swój 

warsztat malarski i nauczyć się wielu 

ciekawych rzeczy związanych ze sztuką. 

Tematem pleneru będą ciekawe i urokliwe 

zakątki Zbąszynia. 

Możemy się spodziewać, że w czasie 

Święta Jeziora nie raz spotkamy kogoś ze 

sztalugami, kogoś kto tworzy sztukę na 

ulicach naszego miasta a może kogoś, kto 

zechce wejść na nasze podwórko i 

obejrzeć Zbąszyń z innej strony. Bądźmy 

otwarci. Prace będzie można obejrzeć 

w czasie trwania Jarmarku św. Piotra 

w okowach.

Katarzyna Kutzmann Solarek

odbędzie się

twarty plener malarski.   

Zagadka  historyczna

Wyczerpującej odpowiedzi na zagadkę 
z nr 15 „Zbąszynianina” udzielił Adrian 
Wachoński. Fotografia przedstawia 
pomnik Powstańców Wielkopolskich 
znajdujący się w na cmentarzu w Nowej 
Wsi Zbąskiej. Pomnik został postawiony 
ku czci 58 powstańców poległych w 
dniach od 15 do 17 lutego 1919 roku. 
Powsta ł  z  in ic ja tywy fundac j i  
Towarzystwa Powstańców i Wojaków 
im. płk.hr. Ignacego Mielżyńskiego 
w Stefanowie. Wykonawcą pomnika 
był Nikodem Rogoża ze Zbąszynia. 
Uroczystość odsłonięcia i poświęcenia 
pomnika odbyła się 3 lipca 1927 roku. 
Gratulujemy znajomości historii 
regionalnej. 
Kolejna zagadka dotyczy rzeźb 
znajdujących się w parku miejskim. 
Prosimy o wyjaśnienie okoliczności ich 

powstania i wskazanie autorów. 
Odpowiedzi prosimy nadsyłać na 
adres: zbaszynianin@zbaszyn.pl.  
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Trwa proces odnowienia głównych 
placów i ulic Zbąszynia. Małe miasto na 
rubieżach Wielkopolski zaczyna powoli 
być rzeczywistą perełka turystyczną – nie 
tylko z nazwy. Po rewitalizacji Placu 
Wolności, przyszedł czas na najbardziej 
reprezentacyjną ul icę Senatorską 
przebiegająca przez centrum miasta. 
Nowe chodniki ze starobruku, elementy 
nawierzchni brukowej, stylowe lampy, 
nowe balustrady na moście Sybiraków 
wraz z tarasem widokowym oraz 
sygnalizacja świetlna na skrzyżowaniu ulic 
Senator sk ie j ,  Genera ła  Dowbor-
Muśnickiego, Przedmieścia Św. Wojciech i 
Powstańców Wielkopolskich.
Najważniejszym zadaniem jest remont 
ulicy Senatorskiej w ramach inwestycji 
zwanej „Modernizacją pasa drogowego 
w Zbąszyniu od skrzyżowania ulic 
Senatorskiej, Powstańców Wlkp., Dowbor-
Muśnickiego i Przedmieście Św. Wojciech 
do skrzyżowania ulic Mostowej i 
17 Stycznia”. Zaplanowano modernizację 
nawierzchni bitumicznej jezdni ulicy, 
wymianę nawierzchni chodników, 
zjazdów oraz miejsc postojowych.   
 Projekt uwzględnia zmianę organizacji 
ruchu na skrzyżowaniu ulic Senatorskiej, 
G e n e r a ł a  D o w b o r - M u ś n i c k i e g o ,  
Przedmieścia Św. Wojciech i Powstańców 
Wielkopolskich. Ruch na skrzyżowaniu 
będzie regulowany przez system świateł. 
Łączna  d ługo ść  odc inka  j ezdn i  
podlegającego modernizacji to 892 metry 
bieżące, długość przebudowywanych 
chodników to 1388 metrów. Istotnym 
e l e m e n t e m  m o d e r n i z a c j i  u l i c y  
S e n a t o r s k i e j  j e s t  z w i ę k s z e n i e  
bezpieczeństwa ruchu, w szczególności 
pieszych. W tym celu odtworzone zostaną 

Senatorska – nazwa zobowiązuje 
przejścia dla pieszych z elementami 
odblaskowymi a także oznakowanie 
pionowe. W ramach remontu ulicy 
Senatorskiej przebudowany zostanie także 
przepust na wysokości targowiska 

Budowa sieci kanalizacyjnej w Zbąszyniu i Przyprostyni
Rozpoczęły się prace związane z budową 
sieci kanalizacyjnej w Zbąszyniu 
i Przyprostyni. Termin zakończenia 
budowy wyznaczono na 1 października 
tego roku. W terminie trzech miesięcy od 
oddania do użytku sieci mieszkańcy będą 
mogli podłączyć swoje gospodarstwa do 
systemu kanalizacji. Koszt budowy 
wyniesie ponad 5 mln zł. Z planowanym 
przebiegiem sieci mieszkańcy Przyprostyni 
zapoznali się na spotkaniu poświęconym 
tej inwestycji, które odbyło się 27 maja 
2015 roku w sali wiejskiej w Przyprostyni. 
Inwestycja w znaczący sposób wpłynie na 
poprawę czystości wody w rzece Obrze. 
Pośrednio przyczyni się to wzrostu 
atrakcyjności turystycznej naszego regionu. 
W ostatnim czasie kajakowe wyprawy 
obrzańsk im sz lak iem przeżywają  

miejskiego. Na realizacje zadania 
przeznaczono budżet w wysokości 1828 
810 złotych brutto. Najtańszą ofertę 
w wysokości 1 174 650,00 zł. złożyła firma 
Całus Sp. Z o.o. z Boruji Nowej. 

Kamil Sieratowski 

prawdziwy renesans. W dalszym etapie 
nastąpi rozbudowa sieci kanalizacyjnej 
w pozostałej części Przyprostyni oraz na 
terenie sąsiednich Perzyn. Wówczas 
zakończy się kanalizowanie wszystkich 

miejscowości wokół jeziora Błędno, co 
również przyczyni się do poprawy 
czystości wody w tym największym 
akwenie zachodniej Wielkopolski. 

          Kamil Sieratowski
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Pięć lat mija od pierwszych zebrań 
wiejskich, w czasie których mieszkańcy 
14 wsi zdecydowali o utworzeniu 
funduszu sołeckiego. Przy tej okazji 
powstały też liczne stowarzyszenia, które 
bardzo aktywnie wspomogły dotychczas 
działające na wsiach Rady Sołeckie i Koła 
Gospodyń Wiejskich. Trzeba dodać, że 
fundusz sołecki jest zasilany z dotacji 
rządowej. W ciągu ostatnich pięciu lat 
Gmina Zbąszyń przeznaczyła na fundusz 
sołecki ok. miliona złotych. Zwrot 
z funduszy rządowych wyniósł 300 tysięcy 
złotych, które również trafiły na wieś. Za te 
pieniądze wybudowano drogi, chodniki, 
place zabaw, przeprowadzono remonty 
świetlic. Łączna wartość zrealizowanych 
przy tej okazji inwestycji, jest wyższa, gdyż 
t r udno  j e s t  wycen i ć  spo ł eczne  
z a a n g a ż o w a n i e  m i e s z k a ń c ó w  
pomagających przy realizacji niektórych 
zadań. Celem głównym, który przy tej 
okazji udaje się osiągnąć to jest budowanie 
s p o ł e c z e ń s t w a  o b y w a t e l s k i e g o .  
Mieszkańcy sami określają na zebraniu co 
chcą w pierwszej kolejności a później gdy 
zachodzi taka potrzeba lub są chęci, 
uczestniczą w sfinalizowaniu swoich 
planów. To jednoczy, buduje przywiązanie 
do lokalnej ojczyzny, tworzą się nowe więzi 
międzyludzkie, relacje budujące podstawy 
do kolejnych wyzwań. Warto dodać, że nie 
we wszystkich okolicznych gminach udało 
się wprowadzić fundusz sołecki.
W 2015 roku fundusz sołecki liczy 
230 tysięcy złotych, m.in. za te pieniądze 
p o w s t a j ą  k o l e j n e  o d c i n k i  d r ó g  
w Strzyżewie i Stefanowicach.
750 metrów dróg dla Strzyżewa
W Strzyżewie powstanie łącznie 
750 metrów dróg utwardzonych płytami 

Fundusz Sołecki = milion złotych na wsie

typu PDTP. W etapie pierwszym znalazła 
się droga z dwóch rzędów płyt szerokości 4 
metrów i długości 215 metrów a także 
dodatkowy pas płyt na długości 140 
metrów wraz z wypełnieniem z kruszywa 
pomiędzy płytami. W drugim etapie 
zrealizowane zostaną odcinek 110 metrów 
(dwa rzędy płyt), odcinek 45 metrów (trzy 
rzędy płyt) uzupełniony z bruku 
odzyskanego z rozbiórki oraz odcinek 310 
metrów (dwa rzędy płyt). Pomocy 
finansowej w kwocie około 83 250 zł 
u d z i e l i ł  Z a r z ą d  Wo j e w ó d z t w a  
Wielkopolskiego ze środków budżetu 
Wo j e w ó d z t w a  W i e l k o p o l s k i e g o  
przeznaczonych na prace związane z 
ochroną, rekultywacją i poprawą jakości 

gruntów rolnych. 
Nowe drogi w Stefanowicach 
Zakończyły się prace remontowe 
dotyczące dwóch odcinków drogi 
w Stefanowicach. Uroczyste oddanie do 
użytku odbyło się w czwartek, 25 czerwca 
2015 roku. Realizowane zadanie dotyczyło 
budowy nowej nawierzchni z płyt 
o długości 200 w kierunku Nowego 
Jastrzębska oraz 100 metrów w kierunku 
Stefanowa. Wartość projektu wyniosła 69 
300,51 złotych, w tym 10 249,00 złotych z 
funduszu sołeckiego oraz 10 000,00 
złotych z darowizny mieszkańców. 
Wykonawcą obu zadań jest firma Decor 
Ryszarda Stasińskiego ze Zbąszynia.

Kamil Sieratowski

Rozbudowa szkoły w Przyprostyni

Trwa rozbudowa Szkoły Podstawowej 
w Przyprostyni. Powstanie świetlica 
z biblioteką oraz dwie izby lekcyjne 
i pomieszczenie administracyjne. U ubiegłym 
roku powstało skrzydło szkoły, które połączy 
stary budynek z nowym, którego budowa ma 

się zakończyć w tym roku. Oddanie do 
użytku nastąpi w kolejnym roku szkolnym 
2016 /2017 .  Obecn ie  p l acówkami  
Przyprostyni razem ze szkołą w Perzynach i 
przedszkolem w Stefanowicach stanowi 
Zespół Szkolno – Przedszkolny, w który 

zapewnia edukację dla 194 dzieci. Oferta 
szkoły w ostatnim czasie uległa wzbogaceniu. 
Udało się zahamować trend posyłania dzieci 
do szkoły w Zbąszyniu. Coraz więcej 
rodziców decyduje się na pozostawienie 
swych pociech na miejscu.
Obecnie w pierwszych klasach mamy od 22 
do 24 uczniów a bywało od 6 do 14 – mówi 
dyrektorka ZSP w Przyprostyni Lucyna 
Młodystach – Udało nam się podnieść 
osiągane wyniki na egzaminach klas szóstych. 
Odmłodziliśmy też kadrę, starsi nauczyciele 
przeszli na emerytury. Prowadzimy w szkole 
dodatkowe zajęcia szachowe, nasi uczniowie 
odnoszą w tej dziedzinie już pierwsze 
sukcesy. W przyszłości przydałaby się jeszcze 
salka gimnastyczna. Przyprostynia jest wsią 
rozwojową. Cały czas się rozwija i przybywa 
nowych mieszkańców.
Wartość prowadzonych robót wyceniona jest 
na 560 tysięcy złotych i jest w całości 
finansowana z budżetu gminy Zbąszyń. 

Kamil Sieratowski
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Ratować ludzkie życie tylko profesjonalnie 
– przygotowania OSP do akcji
Jednos tk i  Ochotn iczych  S t raży  
Pożarnych gminy Zbąszyń brały udział 
w ćwiczeniach pożarniczych, które 
odbyły się w środę, 10 czerwca 2015 roku 
w dawnym obiekcie wypoczynkowym 
w parku miejskim w Zbąszyniu. 
Ochotnicy trenowali gaszenie pożaru w 
obiektach zamkniętych pod okiem 
strażaków z Komendy Powiatowej 
Państwowej Straży Pożarnej w Nowym 
Tomyślu. Akcję ćwiczeniową poprzedziły 
wykład i prezentacja na temat pożaru w 
pomieszczeniu zamkniętym. Na potrzeby 
warsztatów w obiekcie wywołany został 
pożar kontrolowany. Kilka dni później 
jednostki OSP uczestniczyły w Gminnych 
Zawodach Sportowo-Pożarniczych, które 
odbyły się w Stefanowie. Strażacy 
rywalizowali w dwóch konkurencjach: 
biegu sztafetowym z przeszkodami oraz 
akcji gaszenia wyznaczonego celu, tak 
zwanej bojówce. Na temat Ochotniczej 
Straży Pożarnej w gminie Zbąszyń 
rozmawiamy z Prezesem Zarządu 
Gminnego Ochotniczych Straży Pożarnych  
Rzeczypospolitej Polskiej – Jędrzejem 
Tratwalem.
W czerwcu mogliśmy obserwować dwa 
rodzaje  przygotowań gminnych 
jednostek OSP do przeprowadzenia akcji 
ratunkowych. Ćwiczenia gaszenia 
pożaru w obiekcie zamkniętym oraz 
rywalizacja sportowo-pożarnicza na 
gminnych zawodach. Jakie inne typy 
szkoleń przechodzą strażacy z gminnych 
jednostek OSP?
Corocznie przeprowadzamy kurs  
ratowników OSP I i II stopnia – szkolenia 
podstawowe i weryfikacyjne z zakresu 
kwalifikowanej pierwszej pomocy. Kurs 
p r z e z n a c z o n y  j e s t  d l a  d r u h ó w  
wstępujących do OSP i przeprowadzany 
jest na początku roku. Łączna liczba godzin 
trwania kursu to aż 115 godzin szkolenia. 
Następnym kursem jest kurs techniczny – 
szkolenia z zakresu ratownictwa 
technicznego, przeprowadzany wiosną a 
przeznaczony dla strażaków, którzy 
ukończyli kurs I i II stopnia z pierwszej 
pomocy – trwa 36 godzin. Po ukończeniu 
tych dwóch kursów uważamy, że strażak 
z o s t a ł  w y s z k o l o n y  w  z a k r e s i e  
podstawowym i jest gotowy do brania 
udziału w akcjach ratowniczo-gaśniczych. 
Następnie przychodzi czas na specjalizację 
i to w zależności od potrzeb danej OSP lub 
predyspozycji druha. Strażacy OSP 
kierowani więc są na poszczególne kursy: 
- dowódców, - mechaników, - operatorów 
sprzętu, -naczelników czy – kursy 
kwalifikowanej pomocy przedmedycznej. 
W bieżącym roku np. cały skład 
ratowników OSP z Gminy Zbąszyń 

przeszedł kurs doskonalący łączność 
radiową. Bierzemy też czynny udział w 
kursach specjalistycznych jak ratownictwo 
wodne, kurs drwali, czy sterników. 
Przewidywany jest także kurs sterników 
motorowodnych, który to kurs ze względu 
na usytuowanie Gminy Zbąszyń – 
w pobliżu jezioro i rzeka, byłby wysoce 
przydatny. 
W ostatnich latach znacznie poprawiło 
się wyposażenie jednostek. Jednak 
sprzęt pożarniczy ze względu na 
ratowanie ludzkiego życia nieustannie 
wymaga ulepszeń i stosowania nowych 
rozwiązań. Czy w najbliższym czasie 
planowane są jakieś doposażenia 
jednostek?
W roku bieżącym uzupełniliśmy w 
jednostkach wyposażenie osobiste strażaka 
takie jak – kominiarki, specjalne rękawice 
oraz pasy bojowe z wymaganymi atestami. 
Przeprowadziliśmy także unifikację kluczy 
hydrantowych, ze względu na dużą 
różnorodność kluczy (każdy klucz otwierał 
inny rodzaj hydrantu naziemnego). 
Zakupiliśmy dla OSP Gminy Zbąszyń 
klucze uniwersalne atestowane, które 
otwierają wszystkie rodzaje hydrantów 
naziemnych na terenie naszego kraju. 
Wysoce zaawansowane są ponadto 
przygotowania do zakupu samochodu 
gaśniczego typu ciężkiego, ze specjalizacją 
ratownictwa technicznego dla OSP 
Zbąszyń. Złożyliśmy też wniosek o zakup 
samochodu ratowniczo-gaśniczego typu 
lekkiego. OSP Chrośnica otrzyma z kolei 
nowy zestaw narzędzi do ratownictwa 
drogowego typu „Weber” a OSP Zbąszyń 
wzbogaci się o kamerę termowizyjną oraz 
detektor prądu. Zakupiliśmy również tor 
przeszkód dla Młodzieżowych Drużyn 
Pożarniczych. Podniesie to poziom i 
atrakcyjność szkoleń młodzieży w 
p o s z c z e g ó l n y c h  O S P.  Z a k u p y  
przeprowadzają także same jednostki OSP 
ze środków własnych, są to: mundury 
wyjściowe, mundury koszarowe i bojowe, 
buty bojowe, węże strażackie oraz inne 
drobne sprzęty strażackie.
W naszej gminie dwie jednostki należą 
do Krajowego Systemu Ratowniczo-
Gaśniczego, Zbąszyń oraz Chrośnica. Co 
daje KSRG? Jakie są obowiązki 
wynikające z przynależności do tego 
systemu?
W Krajowym Systemie Ratowniczo-
Gaśniczym (KSRG) znacząco podniesiono 
normatywy wyposażenia tzn. ilość i jakość 
samochodów bojowych, rodzaj sprzętu 
jaki powinien być na wyposażeniu OSP, jak 
np. aparatów ochrony dróg oddechowych. 
Terenem działania jednostki będącej w 
systemie KSRG jest obszar powiatu (w 

pozostałych jednostkach teren gminy). 
Strażacy z jednostek OSP należących do 
KSRG mogą być też wzywani do ratowania 
np. w przypadkach powodzi czy dużych 
pożarów nawet na terenie całej Polski. 
Muszą ponadto zapewniać większą ilość 
ratowników w swoich szeregach czy 
krótszy czas osiągania gotowości bojowej 
(sprawdzanie gotowości bojowej dwa razy 
do roku – pozostałe jednostki raz na dwa 
lata). Za całość spełniania obowiązków 
o t r z y m u j ą  d o t a c j ę  f i n a n s o w ą  
z Ministerstwa Spraw Wewnętrznych 
i Administracji w wysokości od 9 000,00zł 
do 15 000,00zł na zakup sprzętu oraz 
p i e r w s z e ń s t w o  p r z y  z a k u p a c h  
samochodów lub specjalistycznego 
wyposażenia dotowanych przez MSWiA 
lub funduszy firm ubezpieczeniowych. 
Jak wyglądają statystyki z ostatniego 
roku? W ilu akcjach ratunkowo-
gaśniczych uczestniczyły  nasze 
jednostki?
Wszystkie jednostki z naszej gminy 
uczestniczyły w 90 akcjach ratunkowo – 
pożarniczych. Statystki poszczególnych 
miejscowości wyglądają następująco: 
Zbąszyń uczestniczył w 48 akcjach 
ratunkowo-pożarniczych, Chrośnica w 7, 
Łomnica w 3, Nądnia w 7, Nowa Wieś 
Zbąska w 4, Przyprostynia w 15, Stefanowi 
w 2, Strzyżewo w 3 i Zakrzewo w 1.
Ćwiczenia  w dawnym obiekc ie  
noclegowym w parku odbywały się na 
żywym ogniu. Jak Pan ocenia sprawność i 
umiejętności strażaków?
Przeprowadzenie ćwiczeń tak bardzo 
zbliżonych do naturalnych warunków było 
sporym wyzwaniem zarówno dla 
organizatorów, jak i biorących czynny 
udział Strażaków Ochotników z całej 
naszej Gminy. Poziom wyszkolenia okazał 
się zróżnicowany – niemniej wysoki. Nie 
wszyscy strażacy mieli możliwość 
uczestniczenia w takich akcjach, bądź 
zbliżonych – szczególnie w warunkach 
zadymienia i pracy z aparatami tlenowymi. 
Ćwiczenia takie pozwalają podnieść swoje 
umiejętności, sprawność, jak i zdobyć 
doświadczenia, które mogą być bardzo 
potrzebne w rożnego rodzaju akcjach 
ratowniczych.
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Uważam, że takie ćwiczenia – można 
powiedzieć warsztaty szkoleniowe, winny 
się odbywać systematycznie i są 
niezbędne. Podsumowując, ćwiczenia 
wypadły bardzo dobrze, co potwierdziły 
opinie czy Komendanta Państwowej Straży 
Pożarnej w Nowym Tomyślu Jarosława 
Zamelczyka oraz Burmistrza Zbąszynia 
Tomasza Kurasińskiego, który podziękował 
za zaangażowanie i poważne traktowanie 
spraw ochrony przeciwpożarowej. 
Jak wygląda system powiadamiania 
ochotników o wyjeździe na akcję?
Posiadamy łączność radiową za pomocą 
radiostacji stacjonarnych, przewoźnych i 
nasobnych. Każda OSP jest wyposażona w 
sy renę  e l ek t r yczną ,  s ł użącą  do  
powiadamiania swoich ratowników. Coraz 
częściej odchodzimy jednak od tego 
rodzaju powiadomień przechodząc na 
system tzw. „cichy” czyli SMS-y czy 
p e a g e r y.  Ws z y s t k i e  s a m o c h o d y  
wyposażone są w radiostacje przewoźne 
oraz nasobne (indywidualne). Wszystkie 
jednostki powiadamiane są przez SMS o 
potrzebie działania a OSP Chrośnica, 
Zbąszyń, Przyprostynia i  Nądnia 
dodatkowo mają możliwość uruchomienia 
sys temu powiadomienia poprzez 
Komendę Powiatowej Straży Pożarnej w 
Nowym Tomyślu. Na czas obecny nie są to 
systemy najnowocześniejsze, a co za tym 
idzie najszybsze i najbardziej praktyczne. 
Jersteśmy na etapie weryfikacji systemów 

obecnie dostępnych i użytkowanych. 
Jednakże dopiero po zmianach jakie mają 
zostać przeprowadzone w PSP Nowy 
Tomyśl, będzie możliwość wyboru rodzaju 
powiadomień jaki najefektywniej i 
najszybciej będzie współdziałał z 
systemem powiatowym. 
Strażak to raczej profesja kojarzona z 
mężczyznami, w jednostkach w gminie 
Zbąszyń panów wspierają także panie. 
Ile kobiet jest w strukturach OSP?
Do jednostek takich jak: OSP Łomnica, 
Chrośnica, Przyprostynia, Strzyżewo, 
Nądnia i Stefanowi wstępują często 
kobiety. W niektórych OSP panie stanowią 
już 10% składu osobowego. Łącznie na 
terenie Gminy Zbąszyń członkami OSP są 
24 kobiety, z czego 22 posiadają pełne 
uprawnienia (w tym badania lekarskie, 
ubezpieczenie i odpowiednie szkolenia) 
do brania udziału w działaniach 
ratowniczo-gaśniczych. Idąc dalej, coraz 
częściej biorą czynny udział w akcjach, co 
dało się zauważyć podczas warsztatów 
szkoleniowych przeprowadzonych 10 
czerwca br. na dawnym obiekcie 
wypoczynkowym w parku miejskim w 
Zbąszyniu.
Dziękuję za rozmowę i tradycyjnym 
strażackim pozdrowieniem życzę „tylu 
powrotów ile wyjazdów” w służbie 
ratowniczej mieszkańcom gminy. 
Dziękuję.
Rozmawiał: Mateusz Basiński

Wyniki Gminnych Zawodów Sportowo-
Pożarniczych rozegranych w Stefanowie
W kategorii dziewcząt 16-18 lat miejsce 
pierwsze zajęła OSP Przyprostynia, miejsce 
drugie OSP Łomnica, a miejsce trzecie OSP 
Strzyżewo. W kategorii chłopców 16-18 lat 
z w y c i ę ż y ł a  O S P  P r z y p r o s t y n i a ,  
wyprzedzając OSP Nądnię, która 
uplasowała się na drugim miejscu oraz OSP 
Łomnicę – miejsce trzecie i OSP Nową 
Wieś – miejsce czwarte. W kategorii 
seniorów zwyciężyła jednostka OSP 
Chrośnica, miejsce drugie zajęła OSP 
Chrośnica II, na miejscu trzecim 
uplasowała się jednostka OSP Zakrzewko. 
Kolejne miejsca w tej kategorii: miejsce IV - 
OSP Nowa Wieś, miejsce V - OSP 
Przyprostynia, miejsce VI - OSP Stefanowo, 
miejsce VII - OSP Łomnica, miejsce VIII - 
OSP Nądnia, miejsce IX - OSP Strzyżewo. 
Nagrody oraz dyplomy wręczył Prezes 
Z a r z ą d u  G m i n n e g o  Z w i ą z k u  
Ochotniczych Straży Pożarnych RP w 
Zbąszyniu – Jędrzej Tratwal.  Nad 
prawidłowym przebiegiem konkurencji 
czuwała komisja sędziowska w skład której 
weszli strażacy z Komendy Powiatowej 
Państwowej Straży Pożarnej w Nowym 
Tomyślu: Naczelnik Wydziału Operacyjno-
Kontrolno-Rozpoznawczego - Dariusz 
Kapustka, młodszy ogniomistrz Mateusz 
Woźny oraz starszy strażak – Łukasz 
Chwałkowski.
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VI SESJA RADY MIEJSKIEJ
8 czerwca br. odbyła się VI sesja Rady 
M i e j s k i e j  Z b ą s z y n i a ,  k t ó r e j  
najważniejszymi punktami w porządku 
obrad było zatwierdzenie sprawozdania 
finansowego oraz sprawozdania z 
wykonania budżetu gminy za 2014 r. i 
udzielenie absolutorium Burmistrzowi 
Zbąszynia. 
Rada wysłuchała sprawozdania z 
wykonania budżetu gminy za 2014r., 
sprawozdania finansowego oraz informacji 
o stanie mienia,
- opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o 
sprawozdaniu z realizacji budżetu za 2014 
rok,
- opinii Komisji Rewizyjnej o sprawozdaniu 
z wykonania budżetu za 2014 r., 
- opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej,
- opinie komisji Rady
Komisja Rewizyjna wystąpiła do Rady o 
udzielenie absolutorium Burmistrzowi z 
tytułu wykonania budżetu za 2014 rok.
R a d n i  j e d n o g ł o ś n i e  u d z i e l i l i  
absolutorium burmistrzowi za 2014 rok 
podejmując uchwały:
- w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 
finansowego wraz z sprawozdaniem z 
wykonania budżetu Gminy Zbąszyń za 
2014 rok. oraz 

- w przedmiocie udzielenia Burmistrzowi 
Zbąszynia absolutorium z tytułu wykonania 
budżetu za 2014 rok.
Następnie Rada Miejska podjęła 
następujące uchwały:
1. Uchwała w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Zbąszyń na 
lata 2015 – 2025.
2.  Uchwała w sprawie uchwały  
budżetowej na 2015 rok
3. Uchwała w sprawie zwolnienia 
p r z e d s i ę b i o r s t w  z  p o d a t k u  o d  
nieruchomości na terenie Gminy Zbąszyń 
w ramach pomocy de minimis.
4. Uchwała w sprawie ustalenia stawek 
dotacji przedmiotowych dla Zakładu Usług 
Komunalnych w Zbąszyniu na 2015 r.
5. Uchwała  w sprawie inkasa podatku od 
nieruchomości, rolnego i leśnego.
6. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na 
przystąpienie do opracowania i wdrażania 
przez Gminę Zbąszyń Planu Gospodarki 
Niskoemisyjnej.
7. Uchwała w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta 
Zbąszynia oraz części wsi Perzyny i Nowy 
Dwór w obszarze działek położonych w 
Zbąszyniu.
8. Uchwała w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta 
Zbąszynia oraz części wsi Perzyny i Nowy 
Dwór w obszarze działki nr 985/3  
położonej w Zbąszyniu.
9. Uchwała w sprawie określenia zasad 
n a b y c i a ,  z b y c i a  i  o b c i ą ż a n i a  
nieruchomości gruntowych oraz ich 
wydzierżawiania lub najmu na okres 
dłuższy niż trzy lata.
10. Uchwała w sprawie pierwszeństwa w 
nabyciu lokalu o innym przeznaczeniu.
11. Uchwała w sprawie nadania nazwy 
drodze wewnętrznej w miejscowości 
Przyprostynia.
12. Uchwała w sprawie przyjęcia programu 
opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie gminy Zbąszyń na rok 2015.
13. Uchwała w sprawie przystąpienia 
gminy Zbąszyń do Stowarzyszenia Lokalna 
Grupa Działania Regionu Kozła jako 
członka zwyczajnego.
14. Uchwała w sprawie upoważnienia 
Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w 
Zbąszyniu do prowadzenia postępowań i 
wydawania decyzji administracyjnych 
dotyczących przyznawania dodatku 
energetycznego.
15. Uchwała w sprawie powołania zespołu 
do przedstawienia opinii o zgłoszonych 
kandydatach na ławników.

oprac. Teresa Diłaj
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XV Międzynarodowe Spotkania Artystyczne Experyment 
Już po raz XV odbyły się Międzynarodowe 
Spotkania Artystyczne Experyment 
w Zbąszyniu. Od 7 do 12 lipca 2015 roku 
miasto zamieniło się w centrum kultury. Do 
Zbąszynia przybyło 67 artystów z różnych 
stron świata takich jak USA, Japonia, Niemcy, 
Wielka Brytania, Francja oraz Polska. 
Tematem tegorocznego wydarzenia były 
„Inne przestrzenie”. Wielbiciele sztuki mieli 
możliwość uczestniczyć w rozmaitych 
koncertach, spektaklach a także wystawach.  

Sandra Król
O festiwalu opowiada dyr. Zbąszyńskiego 
Centrum Kultury Katarzyna Kutzmann-
Solarek. 
„Experyment" w tym roku kończy 15 lat. 
Jakby nie patrzeć jest to dość okrągła i już 
jubileuszowa cyfra. W 2001 roku spotkały się 
po raz pierwszy trzy teatry. W tamtych 
czasach festiwale poświęcone były tylko 
teatrowi, potem formuła się rozszerzała o 
inne dziedziny sztuki. Pojawiły się 
happeningi, instalacje,koncerty muzyki 
eksperymenta lnej ,  zagośc i ły  sz tuki  
plastyczne, teatry ruchu etc. Do 10-tego 
festiwalu towarzyszyły nam wielkie finały, 
które polegały na połączeniu sił wszystkich 
uczestników, artystów i wolontariuszy, 
następnie wyreżyserowaniu oraz pokazaniu 
szerokiej publiczności wspólnego spektaklu 
kończącego każdy festiwal. Zawsze 
towarzyszyła temu jakaś idea ogólnoludzka. 
Zawsze artyści swoimi działaniami 
podkreślal i  swoje człowieczeństwo. 
Experyment nie należy i nie należał do 
łatwych i prostych festiwali. Jego celem nie 
było i nie jest dostarczanie ludziom rozrywki i 
relaksu, ale obudzenie do otwarcia umysłów i 
serc, do rozwoju wrażliwości i rozwoju 
osobistego. Chyba fenomenem jest to, że 
powstał i uchował się na prowincji. Nigdy nie 
dysponował dużym budżetem. Artyści 
przyjeżdżali z najodleglejszych zakątków 
świata, przywożąc swoją sztukę, znosząc 
trudy podróży, żeby tu na miejscu móc 
opowiedzieć o tym, co im w duszy gra. 
Pamiętam przepiękną starszą kobietę, dziś 
nieżyjącą już artystkę, Margeritę Miguel, 
która przybyła na Experyment i po raz 
pierwszy w życiu do Europy z Meksyku. Była 
znakomitą malarką, która pokazała 
publiczności zbąszyńskiej przedziwny, 
szamański spektakl o bezsensownych 
zabójstwach kobiet z Chuarez. Całymi 
popołudniami siedziała na trawie w 
campingu i wraz z innymi artystami robiła 
żółte kwiatki z bibułki do swego spektaklu. To 
był piękny i niezapomniany widok - wszędzie 
żółte kwiaty. Pewnego razu gościliśmy 
Turczynkę Jasminę z Istambułu. Ta z kolei, 
przyjeżdżając do Zbąszynia sądziła, że jedzie 
do wielkiego miasta w Polsce. Ale zrobiła 
niezwykłą instalację, puszczając setki 
malutkich, papierowych łódeczek na jezioro. 
Z Jasmine wiąże się jeszcze jedna anegdota. 
Parę lat po jej wizycie, Experyment gościł 
artystę z Tadżykistanu Bustona, który jest 
malarzem, rzeźbiarzem,instalatorem, 
filozofem, jednym słowem prawdziwym 

spadkobiercą kultury perskiej w pełnym tego 
słowa znaczeniu. Wioząc go z dworca 
rozmawialiśmy o różnych festiwalowych 
gościach. Coś było o Istambule i wtedy on 
powiedział, że zna jedną, jedyną osobę w 
Istambule. A ja na to - no nie mów, że ma na 
imię Jasmine. Ano ma. I okazało się, że znamy 
tę samą, jedyną osobę w Turcji. "Świat mały 
jest" Gdzie Tadżykistan? Gdzie Zbąszyń a 
gdzie Jasmine, która puszczała małe łódeczki 
na zbąszyńskim jeziorze?  Były Experymenty, 
które sprzeciwiały się w swej idei, rosnącej na 
świecie ksenofobii czy homofobii. Były też 
takie, które niosły filozoficzne rozważania, że 
" wszystko płynie" a pamiętny finałowy 
spektakl graliśmy nocą w jeziorze czując to 
płynięcie na sobie. Experyment był i jest jak 
tygiel wielu kultur, gdzie artyści wymieniają 
s ię  spos t rzeżen iami ,  a r ty s tycznym 
doświadczeniem a widz może z tego czerpać 
ile tylko zechce. Bardzo ważną osobą na 
Experymencie jest wolontariusz. To On lub 
Ona opiekuje się artystą, roznosi ulotki, parzy 
kawę, uczy sie języków, rozwija swoje 
zainteresowania i może, a nawet ma 
obowiązek oddychać tą sztuką, która rok 
rocznie o tej porze lata zaistnieje w 
Zbąszyniu.  Z wie lu  wolontar iuszy  
experymentalnych wyrastają kolejne 
pokolenia artystów. I tak np. w tym roku 
gościmy dwie takie osoby, które zaczynały 
karierę od wbijania gwoździ pod ekspozycję i 
pomoc w kuchni. To autorka wystawy 
kwiatowej w Baszcie oraz jeden z członków 
zespołu Jazz Experiment.
Wolontariuszami byli też w większości 
członkowie i aktorzy Teatru S. Festiwal 
Experyment to też dobry czas na miłość. 
Karolina z Poznania i Jeff z USA poznali się u 
nas na Experymencie. Experyment 2010 
kończył się ich weselem na wielki finał. Mija 
pięć lat odkąd są małżeństwem. W tym roku 
na festiwalu mieli wspólny koncert. Przez te 
15 lat przewinęło się przez Zbąszyń ponad 
tysiąc artystów, którzy bez wątpienia 
pozostawili głęboki ślad w świadomości 
mieszkańców małego Zbąszynia. Experyment 
nierzadko wiązał się z poczuciem swego 
rodzaju dyskomfortu. I tak ma być! Bo to 
właśnie to poczucie oraz refleksja, która 
przychodzi później, prowadzą nas do 
rozwoju osobistego. Tak więc ocierajmy się o 
te "Inne przestrzenie" w tym i w następnych 
latach i stawajmy się lepsi niż jesteśmy w tej 
chwi l i .Pomysłodawcą Experymentu,  
reżyserem większości finałów i czuwającym 
nad całością jest Ireneusz Solarek.
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Wizyta partnerska delegacji ze Steenvoorde
Tr z y n a s t o o s o b o w a  d e l e g a c j a  
francuskiego miasteczka Steenvoorde 
wizytowała  Zbąszyń w ramach 
przygotowań do podpisania umowy 
partnerskiej. Podczas trzydniowego 
pobytu gości z Normandii burmistrz 
Zbąszynia – Tomasz Kurasiński oraz mer 
miasta Steenvoorde – Jean-Pierre Bataille 
podpisali umowę intencyjną. Głównym 
celem współpracy będzie wymiana 
młodzieży połączona z aktywnością 
kulturalną i sportową.
 Wizyta delegacji Steenvoorde rozpoczęła 
się późnym popołudniem w środę, 29 
kwietnia 2015 roku. Goście wylądowali na 
lotnisku Poznań – Ławica, skąd wyruszyli w 
towarzystwie władz zbąszyńskiego 
magistratu na krótką wycieczkę po 
starówce Poznania. Następnie autokarem 
grupa przemieściła się do Zbąszynia, na 
powitalną kolację, której towarzyszył 
wystąp zespołu Zbąszyniacy.
 Drugi dzień rozpoczął się od spotkania w 
Urzędzie Miejskim z przewodniczącymi 
komisji Rady Miejskiej Zbąszynia. 
Burmistrzowie obu miast omówili możliwe 
kierunki współpracy. Następnie goście 
uczestniczyli w obchodach Dnia Flagi, 
które odbyły się na Rynku. Obaj włodarze 
wzięli udział w czytaniu legendy o 
narodzinach Państwa Polskiego. Tego dnia 
delegaci ze Steenvoorde zwiedzili stare 
miasto z zabytkowymi budynkami a także 
obiekty sportowo-rekreacyjne i kulturalne, 
takie jak boisko piłkarskie Orzeł, kompleks 
obiektów w Łazienkach, bibliotekę 
publiczną, korty tenisowe oraz halę 
sportowo-widowiskową z boiskiem Orlik. 
Rozgrywany w tym dniu Nocny Turniej 
Piłki Nożnej wyjątkowo został otwarty 
przez dwóch burmistrzów. Po wrażeniach 
sportowych przyszedł czas na rozrywką 
kulturalną, którą zapewniły tego wieczoru 
Teatr S oraz zespół folklorystyczny Wesele 
Przyprostyńskie.
 W piątek delegacja udała się do 
Filharmonii Folkloru Polskiego, program 
godzinnego koncertu zaprezentowali 
uczniowie Państwowej Szkoły Muzycznej I 
stopnia im. S. Moniuszki. W drugiej części 
dnia goście zwiedzili Galerię Baszta oraz 
obiekt noclegowo-rekreacyjny Camping 
przy Baszcie. Oczywiście nie mogło 
zabraknąć szczególnej atrakcji, którą dla 
wszystkich zwidzających jest rejs po 
Jeziorze Zbąszyńskim. Na zakończenie 
wodnej przejażdżki łódź spacerowa 
Błędna przycumowała do przystani 
Zbąszyńskiego Klubu Żeglarskiego. 
Następnie delegacji udali się do hotelu 
Navigator, gdzie po koncercie uczniów 
Zespołu Szkół nr 1 im. S. Garczyńskiego 
burmistrzowie odczytali treść umowy 
intencyjnej i złożyli podpisy pod wersjami 
w języku polskim i francuskim.

Mateusz Basiński

Umowa intencyjna zawarta pomiędzy 
gminą Zbąszyń a miastem Steenvoorde:
Odwołując s ię do idei integracj i  
europejskiej mającej na celu likwidację 
przeszkód w dziedzinie nierówności 
gospodarczej, społecznej i kulturalnej a 
także do dbałości o pokój oraz przyjaźń 
pomiędzy państwami, kierując się wspólną 
chęcią kontynuowania i pogłębiania 
przyjacielskiej współpracy oraz rozwoju w 
duchu pokojowego współistnienia, 
partnerzy wspólnie zadecydowali o 
poniższych ustaleniach:

Paragraf 1
Nawiązać kontakty pomiędzy Polakami i 
Francuzami w dziedzinach kultury, sportu i 
aktywności młodzieży. Prowadzić wymianę 
delegacji osób reprezentujących oba 
miasta. Organizować w obu miastach 
imprezy kulturalne, młodzieżowe i 
sportowe;

Paragraf 2
W celu realizacji niniejszej umowy 
burmistrzowie obu miast mogą powołać 
grupy robocze wykonujące powierzone im 
zadania.

Paragraf 3
Niniejsza umowa jest zawarta na czas 
nieokreślony. Może zostać rozwiązana 
przez każdą ze stron z trzymiesięcznym 
wyprzedzeniem.

Paragraf 4
Każda zmiana treści umowy o współpracy 
zostanie sporządzona w formie pisemnej.

Paragraf 5
Umowa intencyjna o współpracy została 
sporządzona w dwóch egzemplarzach w 
języku polskim i w dwóch w języku 
francuskim. Każda ze stron otrzyma jeden 
egzemplarz w języku polskim i jeden w 
języku francuskim.
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Noc Świętojańska nad jeziorem Błędno

Zgodnie z coroczną tradycją z okazji 
przesilenia letniego nad Zbąszyńskim 
Jeziorem odbyły się obchody Nocy 
Świętojańskiej. Na mieszkańców Zbąszynia 
i gości, którzy mimo kapryśnej pogody 
postanowili spędzić ten weekend na plaży 
w Łazienkach, czekało wiele atrakcji. Obok 
rozgrywanych Regat Żeglarskich o Puchar 
Zbąszynia organizowanych przez Zbąszyński 
Klub Żeglarski, dopingować mogliśmy 
piłkarzy walczących w Turnieju Piłki Nożnej 
Plażowej organizowanym przez Zbąszyńskie 
Centrum Sportu, Turystyki i Rekreacji a także 
p o d z i w i a ć  p r o g r a m  a r t y s t y c z n y  
przygotowany przez Zbąszyńskie Centrum 
Kultury. Na scenie w Łazienkach wystąpiły 
zespoły: Shanties Team, Rego, Aconste Duo 
oraz zespół Tonam i Synowie.
Czymże jednak byłaby Noc Świętojańska bez 
słynnego „puszczania wianków”? Nim 
jednak wianki popłynęły, by wróżyć 
przyszłość i rozwiewać miłosne rozterki, jury 
w składzie: Renata Kurasińska oraz Ireneusz 
Solarek oceniło prace autorów. W kategorii 
indywidualnej wyróżnienia otrzymały: 
Michalina i Aleksandra Kubiak z rodzicami, 
Gabriela Borek a także Katarzyna i Irena 
Czepiżak. Nagrody w kategorii grupowej 

przyznano: Sołectwu Perzyny, Szkole 
P o d s t a w o w e j  i m .  P o w s t a ń c ó w  
Wielkopolskich w Łomnicy, Specjalnemu 
Ośrodkowi Szkolno-Wychowawczemu 
w Zbąszyniu i Gimnazjum w Zbąszyniu. 
Wyróżnienie otrzymało Towarzystwo 
Gimnastyczne Sokół. Jury przyznało w tej 
kategorii także trzy nietypowe laury, wianek 
wykonany przez uczniów II klasy D Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego w Zbąszyniu 
oceniono jako „niezwykły”, wianek Żłobka 

„Bajkowa Kraina” jako „niespotykany”, 
wianek 5-latkow Oddziału Przedszkolnego 
ZSP w Zbąszyniu jako „zadziwiający”.
Najważniejszą chwilę obchodów Nocy św. 
Jana rozpoczęło o godzinie 22.00 w sobotę 
niezwykłe widowisko z udziałem teatru ognia 
a także dziewczyn z Zespołu Szkół nr 2 
w Zbąszyniu. Po widowisku na plaży wianki 
powędrowały na łodzie, z których na środku 
jeziora wypuszczono je na wodę.

Mateusz Basiński

Trio MMK w Filharmonii Folkloru Polskiego
Trio MMK wystąpiło w Filharmonii Folkloru 
Po l sk iego  w  Zbąszyn iu .  Muzycy  
zaprezentowali dwuczęściowy koncert 
składający się z kompozycji Joaquina Turina, 
Fryderyka Chopina, Wernera Pirchnera oraz 
Andrzeja Panufnika. Zespół tworzą 
absolwenci międzynarodowych instytucji 
muzycznych Magdalena Bedarek - skrzypce, 
Konstantin Zelenin – wiolonczela a także 
Maria Kasznia - fortepian. Swoją działalność 
Trio MMK rozpoczęło w 2013 roku pod 
ok iem p ro fe so ra  Luca  Mon t i ego ,  
koncertującego pianisty i wykładowcy 
Prywatnego Konserwatorium Wiedeńskiego. 
Muzycy brali udział między innymi w kursie 
muzyki kameralnej prowadzonym przez 
Menahema Presslera w 2014 roku. Od tej 
pory Trio MMK wielokrotnie koncertowało w 
Towarzystwie Austriacko-Amerykańskim, 

Zakonie Maltańskim a także podczas XV 
Spotkania Kulturalnego.
W Filharmonii Folkloru Polskiego w ostatnich 
miesiącach mogliśmy wysłuchać kilku 
koncertów w wykonaniu profesjonalnych 
muzyków. W kwietniu zaprezentowało się 
Sajsiecki Trio a także Anton Michaiłow, w 

maju natomiast mieliśmy okazję podziwiać 
Macieja Ścibora & Vinyl Squad. W lipcu 
zagościli tam także artyści prezentujący się w 
ramach Międzynarodowych Spotkań 
Artystycznych Experyment 2015.

              Mateusz Basiński

Przygoda nad Jeziorem Zbąszyńskim 
– rozpoczynają się półkolonie letnie
Zbliżają się Półkolonie Letnie, które 
odbędą się już po raz piąty nad Jeziorem 
Zbąszyńskim. I turnus rozpocznie się 22 
lipca i potrwa do 28 lipca 2015 roku. 
II turnus  się 29 lipca i zakończy 
się 4 sierpnia 2015 roku. Udział w obu 
turnusach weźmie 304 dzieci, w pierwszej 
grupie będzie ich 193, a w drugiej grupie 
będzie 111 osób. W tym roku 35 pociech 
przyjedzie z Nowego Tomyśla, 145 dzieci 
ze Zbąszynia i 124 maluchów z wiosek. 

rozpocznie

W trakcie trwania półkolonii przewidziane 
są rozmaite atrakcje m.in. pływanie łodzią 
„Błędna”, zabawy na dmuchanych 
zamkach, malowanie kredą, gry i zabawy 
sportowe, wycieczka do Zbąszynka, 
a także konkurs na płaskorzeźbę 
z plażowego piasku. Zapowiada się, że dla 
dzieci będą to niezapomniane wakacje 
pełne wrażeń a także możliwość integracji 
z rówieśnikami z Nowego Tomyśla.

 Sandra Król
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VI Święto Lasu w Chrośnicy

Turniej im. Władysława Nowaka o Puchar 
Starosty Nowotomyskiego to nieodłączne 
widowisko chrośnickiego Święta Lasu. W 
tym roku laur zwycięstwa zdobyła drużyna 
miejscowej Ochotniczej Straży Pożarnej. 
C h r o ś n i c c y  s t r a ż a c y  o k a z a l i  s i ę  
najsprawniejszymi drwalami podczas 
turnieju. Miejsce drugie zajęła firma Patora – 
Glinno, miejsce trzecie PUH Forest. Tuż za 
p o d i u m  z n a l e ź l i  s i ę  z a w o d n i c y  
reprezentujący firmę Stolart Chrośnica oraz 
ZUL Kostera. Uczestników turnieju 
nagrodzili: Zofia Pacholak-Laskowska - 
kierownik Wydziału Rolnictwa, Leśnictwa i 
Ochrony Środowiska Starostwa Powiatowego 
w Nowym Tomyślu, Zastępca Burmistrza 
Zbąszynia – Marek Orzechowski oraz 

Nadleśniczy Nadleśnictwa Wolsztyn – 
Andrzej Popko. Wydarzeniu każdego roku 
towarzyszy konkurs plastyczny, którego efekty 
mogliśmy podziwiać w postaci wystawy prac. 
W kategorii przedszkole pierwsze miejsce 
zajęła Natasza Kaczmarek (ZSP w Zbąszyniu), 
miejsce drugie Kamil Pilarczyk (ZSP 
Chrośnica), miejsce trzecie natomiast Emilia 
Jędrzejczak (ZSP w Chrośnicy). Wyróżnienie 
w tej kategorii otrzymała Magdalena Chmiel 
(OP w Łomnicy). 
W kategorii klas I-III miejsce pierwsze zajęła 
Zuzanna Kaźmierczak (SP w Łomnicy), 
miejsce drugie Zuzanna Fimińska (ZSP w 
Nądni), miejsce trzecie Aleksander 
Kaźmierczak (SP w Łomnicy). Wyróżnienie 
otrzymała Zuzanna Panek (ZSP w Chrośnicy). 
W kategorii klas IV-VI miejsce pierwsze jury 
przyznało Dorocie Ziarkiewicz (ZSP 
w Zbąszyniu), miejsce drugie Alicji Pilarczyk 
(SP w Łomnicy), miejsce trzecie Julii 
Świat łowskiej  (NSP w Strzyżewie).  
Wyróżnienie zdobyła Patrycja Brumma (NSP 
w Strzyżewie).
W kategorii gimnazjum miejsce pierwsze 
otrzymała Marta Bordych (Gimnazjum w 
Zbąszyniu), miejsce drugie Nelly Brambor 
(ZSP w Chrośnicy), miejsce trzecie Gabriela 
Rożek (Gimnaz jum w Zbąszyn iu ) .  
Wy r ó ż n i e n i e  o t r z y m a ł a  A d r i a n n a  

Komarnicka (Gimnazjum w Zbąszyniu). Jury 
postanowiło przyznać także nagrodę 
specjalną dla Joanny Brambor, uczennicy 
Z e s p o ł u  S z k o l n o - P r z e d s z k o l n e g o  
w Chrośnicy.  
Wyjątkowego charakteru wydarzeniu dodaje 
duże zaangażowanie zarówno nauczycieli, 
j a k  i  u c zn iów  Ze spo łu  S zko lno -
Przedszkolnego w Chrośnicy. W tym roku do 
współpracy dołączyli także uczniowie 
Niepubl icznej  Szkoły Podstawowej 
w Strzyżewie oraz zespół taneczny Olis – 
prowadzony przez Izabelę Olszewską. 
Popularność Święta Lasu to efekt współpracy 
Stowarzyszenia Aktywna Wieś Chrośnica, 
Rady Sołeckiej, jednostki OSP Chrośnica, 
Z e s p o ł u  S z k o l n o - P r z e d s z k o l n e g o  
w Chrośnicy a także Nadleśnictwa Wolsztyn 
przy wsparciu Starosty Nowotomyskiego oraz 
Burmistrza Zbąszynia. Dzięki zaangażowaniu 
KGW w Święto Lasu także w tym roku zostały 
zaprezentowane rozmai te  potrawy 
z grzybów. Mateusz Basiński

Od rzemieślnika do artysty – V Turniej Kowalski w Nądni
Połączenie świecznika i podkowy było 
tematem tegorocznego V Turnieju 
Kowalskiego, który odbył się 13 czerwca 
2015 roku w Nądni. Efekty kilkugodzinnej 
pracy kowali oceniło jury w składzie Anita 
Rucioch-Gołek, Paweł Tobys oraz Maciej 
Buda. Miejsce pierwsze zdobył Maciej 
Krasuski, miejsce drugie Jan Iwanowski, 
którego wspierał syn Michał oraz pomocnik 
Roman Czeski. Na miejscu trzecim uplasował 
się duet Andrzej Billert i Marko Gebauer. 
Turniej kowalski po raz drugi odbywał się 
w ramach Mistrzostw Wielkopolski 
w Kowalstwie Artystycznym. Każdej edycji 
wydarzenia towarzyszy piknik rodzinny, 
którego organizatorami są Stowarzyszenie 
Promocji i Rozwoju Wsi Nądnia, Rada 
Sołecka, Zespół Szkolno-Przedszkolny 
w Nądni, Ochotnicza Straż Pożarna w Nądni 
oraz Koło Gospodyń Wiejskich.

Mateusz Basinski
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Katusze i cierpienia na Nocy Muzeów w Zbąszyniu
Niewą tp l iw ie  t egoroczna  edyc j a  
Ogólnopolskiej Nocy Muzeów w Zbąszyniu 
okazała się podróżą w czasie wyłącznie dla 
zwiedzających o mocnych nerwach. 
Wystawą przewodnią zaprezentowaną 
16 maja 2015 roku w Muzeum Ziemi 
Zbąszyńskiej i Regionu Kozła była ekspozycja 
narzędzi tortur. Obok przerażającego łoża 
madejowego znalazły się rozmaite eksponaty, 
których zastosowanie z drastycznymi 
elementami opisu zaciekawiło sporą liczbę 
gości.
Wystawie przewodniej towarzyszyły koncert 
muzyczny gorzowskiego trio w składzie 
Elżbieta Kuczyńska, Marcin Nowak oraz 
Ziom Ziomkowski, wykład dr. Mirosława 
Lachowicza zatytułowany Chaos i porządek, 
wystawa lokalnych kolekcjonerów Mariana 
Kwaśnego, Mariana Andrzejaka oraz 
Sławomira Nowaka, wystawa fotografii 
Fundacji TRES Wojciecha Olejniczaka a także 
degustacja potraw. Ekspozycja narzędzi tortur 
nabrała niezwykłego charakteru za sprawą 
aktorskich etiud prezentacyjnych w 
wykonaniu zbąszyńskiego Teatru S. 
Organizatorem kolejnej edycji Nocy 
Muzeów było Zbąszyńskie Centrum Kultury.

Mateusz Basiński

P  remiera teatru Powsinogi 
Aktorzy strzyżewskiego teatru Powsinogi 
zaprezentowali premierę inspirowaną 
baśnią Hansa Christiana Andersena pod 
tytułem Brzydkie Kaczątko. Spektakl, który 
odbył się w czwartek 18 czerwca 2015 roku 
w sali wiejskiej w Strzyżewie, zgromadził 
liczną publiczność. Grupa prowadzona przez 
nauczyciela i reżysera - Wandę Kalińską 
zadbała nie tylko o nienaganną prezentację 
aktorską ale również o oprawę muzyczną i 
przygotowanie scenografii. Warto dodać, że 
prezentowany przez uczniów poziom 

aktorski zyskał uznanie niejednego jury 
festiwalowego w kraju. Dla siedmiorga 
młodych artystów z racji ukończenia nauki w 
szkole podstawowej przygoda z Powsinogami 
dobiegła końca. Mamy jednak nadzieję, że to 
dopiero początek teatralnej drogi tych 
młodych osób. Gratulujemy znakomitego 
kunsztu aktorskiego i życzymy pomyślności w 
zdobywaniu kolejnych doświadczeń. 
W spektaklu premierowym na scenie 
wystąpili: Jagoda Piechowicz, Natalia 
Ciążyńska, Julia Chłopek, Aneta Kaczmarek, 

Przygody na Dzikim Zachodzie  – Dzień Dziecka w Stefanowicach
W Stefanowicach odbyła się kolejna, 

dziewiąta już edycja Dnia Dziecka. Tym 

razem tematem przewodnim wydarzenia był 

Dziki Zachód. Wzorem lat poprzednich 

organizatorzy zadbali o to by niczym 

w westernie uczestnikom zabawy nie 

brakowało przygód. Na znak dobrej, 

pokojowej zabawy uniósł się dym z fajki 

pokoju wypalonej przez Sołtysa Wsi – 

Grzegorza Nowaczyka i Prezesa Kółka 

Rolniczego w Stefanowicach – Stanisława 

Kulusa. Wśród atrakcji znalazły się między 

innymi przejażdżka powózką konną, 

strzelanie z broni pneumatycznej, loteria 

fantowa, gry i zabawy oraz program 

artystyczny. Z okazji Dnia Dziecka życzenia 

milusińskim złożył Burmistrz Zbąszynia – 

Tomasz Kurasiński oraz delegacja z Chrośnicy.

Mateusz Basiński

Patrycja Brumma, Marcin Loba, Karol 
Brumma, Przemysław Szymota, Mariusz 
Mirek, Anastazja Młodystach, Anna i Julia 
Światłowskie, Martyna Tomińska oraz Jakub 
Piechowicz. Mateusz Basiński



z rozumieniem bajek, powtarzaniem słów. 
Bardzo podobała nam się nauka 
angielskiego przez zabawę z książką!
W tym samym czasie w sali konferencyjnej 
spotkali się zainteresowani rodzice, którzy 
wzięli udział w warsztatach „Jak czytać 
dzieciom? – podstawy z biblioterapii dla 
Rodziców”. W zagadnienie wprowadziła 
pani Mariola Głuszek, która od wielu lat 
pracuje w wypożyczalni dla dzieci, dlatego 
mogła podzielić się swoją zawodową 
wiedzą teoretyczną, jak i praktyczną. 
Rozmawia l i śmy także o naszych 
osobistych, bo z punktu widzenia 
rodziców, doświadczeniach lekturowych w 
pracy z dzieckiem.
Od godziny 18.00 rozgrywał się w czytelni 
internetowej Turniej Drużynowy Gry 
Komputerowej „KOGAMA”, który pomogli 
nam zorganizować nasi stali użytkownicy: 
Dawid i Filip. W turnieju udział wzięli 
chłopcy ze szkoły podstawowej. Zarówno 
dla organizatorów turnieju, jak i dla jego 
uczestników, w nagrodę poczęstunek 
przygotowała pobliska Smażalnia Ryb „U 
Wabika”.Na korytarzu mogliśmy obejrzeć 
wystawę  prac plastycznych. Prace 
powstały w wyniku warsztatów dla dzieci 
prowadzonych przez bibliotekę niedawno 
w ramach Tygodnia Bibliotek „Piszemy 
książkę! - Legendy zbąszyńskie”.
O godzinie 19.00 odbyło się wspólne 
czytanie „Lokomotywy” Juliana Tuwima, 
które oficjalnie otworzyło Noc Bibliotek w 
całej Polsce. Oczywiście nie mogło 
zabraknąć tego punktu programu w 
zbąszyńskiej bibliotece.
Zaraz po tym czytelniczym happeningu 
zaczęła się gra biblioteczna „Zagadki biura 
detektywistycznego Lassego i Mai” 
przygotowana przez Magdalenę Rożek. 
Dla dorosłych czytelników specjalny 
wykład i bogatą prezentację na temat 
twórczośc i  Te r r y ’ego  P ra t che t t a  
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„Noc Bibliotek” w Zbąszyniu

W sobotę 30 maja w zbąszyńskiej 
Bibliotece Publicznej odbyła się I Noc 
Bibliotek, ogólnopolska impreza, która 
jest kampanią czytelnictwa i zarazem 
akcją „odkrywania” biblioteki jako 
miejsca aktywności kulturalnej. Drzwi 
biblioteki otworzyliśmy o godzinie 18.00. 
Chcieliśmy, aby tegoroczna edycja 
przebiegała pod nazwą „Fantastyczna Noc 
Bibliotek”, dlatego zaproponowaliśmy 
odwiedzającym  nas czytelnikom szeroko 
rozumianą fantastykę: od bajek i baśni, 
przez świat gier komputerowych, 
zwariowany świat powieści fantasy 
Terry’ego Pratchetta, aż po magiczny świat 
wyobraźni i emocji  bohaterki filmu 
„Czekolada”.  
Zaczęliśmy od „Bajek po angielsku” . 
Zajęcia z  dziećmi poprowadzi ła  
Magdalena Heinke ze Szkoły Języków 
Obcych Dialog. Najpierw spotkały się 
dzieci młodsze, później trochę starsze – 
i wszystkie świetnie poradziły sobie 

Biblioteka Publiczna w Zbąszyniu 
wzbogaciła się o nowy obiekt. Przy 
budynku postawiono tzw. Kopułę 
Fullera. Geometryczny kształt pozwala na 
wykorzystywanie jej w różnego rodzaju 
rozwiązaniach architektonicznych jako 
atrakcyjne, wytrzymałe i samonośne czyli 
niewymagające wewnętrznych podpór 
p rzyk ryc ie  dużych  powierzchn i .  
Konstrukcja drewniana zostanie pokryta w 
górnej części płytami z poliwęglanu litego. 
Zadanie o wartości 35 tysięcy złotych 
zostało sfinansowane w całości przez 
zbąszyński samorząd. Wykonawcą 
inwestycj i  była f i rma Konstrukto 
z Wolsztyna.              Kamil Sieratowski

Kopuła Fullera przy bibliotece

Lepsza woda 
dla Chrośnicy

Zakończono  modern izac ję  s tac j i  

uzdatniania wody. Inwestycja obejmowała 

w y k o n a n i e  i n s t a l a c j i  o ś w i e t l e n i a  

wewnętrznego i zewnętrznego, obwodów 

zasilania urządzeń siłowych, montażu 

rozdzielnicy głównej wraz z szafą sterującą, 

linii zasilającej i sterującej układem 

automatyki a także montażu instalacji 

odgromowej i wyrównawczej. Sterowanie 

stacją odbywać się będzie poprzez 

przekaźnik programowalny otwierający lub 

z a m y k a j ą c y  z a w o r y  u r u c h a m i a n e  

pneumatycznie. Woda surowa jest  

ujmowana dwoma studniami i tłoczona do 

stacji pompami głębinowymi. Modernizacja 

stacji umożliwi uzdatnienie 36 m3/h, 

dotychczas zużycie wynosiło 9,5 m3/h. 

Wykonawcą prac była firma Z.P.H.U. MAT-

BUD Piotr Mickiewicz z Grójca Wielkiego. 

Zadanie zostało wykonane w ramach 

Europejskiego Funduszu Rolnego na Rzecz 

Rozwoju Obszarów Wiejskich: Europa 

inwestująca w obszary wiejskie. Inwestycja 

była współfinansowana ze środków Unii 

Eu rope j s k i e j  w  r amach  dz i a ł an i a  

„Podstawowe usługi dla gospodarki i ludności 

wiejskiej” Programu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich na lata 2007-2013. Koszt 

modernizacji wyniósł 585 940,00 zł.

Kamil Sieratowski

przygotował Krzysztof Kotecki, który 
fascynuje się literaturą stworzoną przez 
autora cyklu „Świat Dysku”. Nasz gość nie 
tylko opowiedział o świecie i bohaterach 
t ego  cyk lu  pow ie śc iowego ,  a l e  
zaprezentował zbudowaną przez siebie 
makietę przedstawiającą „Niewidzialny 
Uniwersytet” - największą uczelnię 
magiczną w fikcyjnym świecie stworzonym 
przez Terry'ego Pratchetta .  Nocy Bibliotek 
towarzyszyła akcja „Przynieś książkę do 
biblioteki” – na specjalnej półce można 
było postawić przyniesione książki/filmy na 
DVD/programy edukacyjne/audiobooki - 
dary dla biblioteki.  
tekst: Anita Rucioch-Gołek, zdjęcia: 
Natalia Wawrzyńska
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W tym roku uroczyste spotkanie 
bibliotekarzy powiatu nowotomyskiego i 
przedstawicieli samorządów całego 
powiatu odbyło się w Zbąszyniu, w nowo 
wybudowanym i zmodernizowanym 
budynku Biblioteki Publicznej. Gości 
przywitała dyrektor Miejskiej i Powiatowej 
Biblioteki Publicznej w Nowym Tomyślu - 
Lu c y n a  Ko ń c z a l - G n a p  r a z e m  z  
kierownikiem zbąszyńskiej biblioteki - 
Anitą Rucioch-Gołek. Specjalnym gościem 
by ł a  J u s t yna  S to l tmann -P rędka ,  
przedstawicielka Wojewódzkiej Biblioteki 
Publicznej. 
W oficjalnej części Forum wzięli udział 
włodarze gmin: Wójt Gminy Kuślin – Jerzy 
Dziamski, Burmistrz Lwówka – Piotr 
Długosz, Wójt Gminy Miedzichowo – 
Stanisław Piechota, Burmistrz Nowego 

Tomyśla – Włodzimierz Hibner, Burmistrz 
Opalenicy – Tomasz Szulc, Burmistrz 
Zbąszynia – Tomasz Kurasiński oraz 
Starosta Powiatu Nowotomyskiego – 
Ireneusz Kozecki.
Samorządowcy z łoży l i  g ra tu lac je  
pracownikom bibliotek, którzy w tym roku 
obchodzą jubileusze pracy w zawodzie 
bibliotekarza. W Zbąszyniu nagrodę 
j ub i l eu s zową  wręczono  pan iom 
bibliotekarkom: Magdalenie Rożek i 
Marioli Głuszek. Burmistrz Zbąszynia 
pogratulował także za pracę pozostałym 
paniom ze zbąszyńskiej biblioteki: 
Barbarze Kostyrze, Katarzynie Tobys i 
Natalii Wawrzyńskiej.
Spotkanie miało na celu wymianę 
doświadczeń pracowników i dyrekcji 
bibliotek naszego regionu.  W części 

edukacyjnej odbyły się warsztaty „Teatr 
Kamishibai - twórcze narzędzie prac 
z najmłodszymi”. Poprowadziła je Zofia 
Piątkowska-Wolska (z Wydawnictwa 
T IBUM),  k tóra  zademonst rowała  
niezwykłe narzędzie do pracy edukatorów 
bibliotecznych: książkę w formie kart do 
teatrzyku kamishibai – jest to (jak czytamy 
na stronie internetowej wydawnictwa) 
technika opowiadania i  czytania 
wywodząca się z Japonii, wykorzystująca 
kartonowe plansze z obrazkami i tekstem 
oraz drewniany lub kartonowy parawan – 
na wzór teatrzyków marionetkowych - 
w której przedstawiane są kolejne części 
opowiadanej historii.
W programie Forum przewidziano także 
część artystyczną. Specjalnie zaproszeni na 
tę okazję artyści otworzyli wystawę – 
świetny, różnorodny wybór grafik 
studentów i pracowników naukowych 
Instytutu Sztuk Wizualnych Uniwersytetu 
Zielonogórskiego (z kierunku: grafika). 
Wystawę otworzyli artyści, którzy są także 
jej kuratorami: Radosław Czarkowski, 
Paweł Andrzejewski  i Mirosław Gugała.
Goście zbąszyńskiej książnicy wysłuchali 
przepięknego koncertu znanych piosenek 
francuskich i przebojów musicalowych w 
wykonaniu młodzieży z Zespołu Szkół nr 1 
w Zbąszyniu pod kierownictwem Anny 
Koteckiej. Świetny występ licealistów 
nagrodzono gromkimi brawami.
tekst: Anita Rucioch-Gołek, zdjęcia: 
Natalia Wawrzyńska

TKKF Łabędź na XXIII Sztafecie 

Jubileuszowo w tym roku, bo po raz 
dziesiąty, zebraliśmy drużynę i  
wzięliśmy udział w XXIII Sztafecie Od 
Ratusza do Ratusza Cottbus – Zielona 

Góra. Bieg polega na pokonaniu 
stukilometrowej trasy podzielonej na 15 
odcinków różnej długości przez pięciu 
członków drużyny, w skład której wchodzić 

musi przynajmniej jedna kobieta oraz 
przynajmniej jeden biegacz w wieku 
powyżej 50 lat.W tym roku o 9:00 bieg 
ruszał spod Ratusza w Cottbus, gdzie na 
linii startu stanęły 22 drużyny z Polski i 32 z 
Niemiec. Trasa nie należy do łatwych, 
pogoda tradycyjnie była słoneczna, 
a temperatura wysoka (termometry na 
trasie pokazywały przy jezdni powyżej 40 
stopni Celsjusza!). Atmosfera w drużynie 
wyśmienita, wzajemne zagrzewanie do 
walki, podawanie wody na trasie, mnóstwo 
zdjęć, śmiechu i dobrej zabawy. Po pełnej 
zwrotów akcji walce na trasie, na rynku w 
Zielonej Górze zameldowaliśmy się w 
pełnym składzie (Sławomir Szkudlarek, 
Leszek Szott, Paulina Brychcy-Nowak, 
Grzegorz Wydrych, Grzegorz Nowak) na 
szesnastym miejscu, dokładnie po 7-u 
godzinach, 23-ech minutach i 49-u 
sekundach, co dało nam średnią biegu ok. 
4:26 min/km (ok.13,5km/h). Po raz 
pierwszy w tej imprezie wystartowały 
drużyny z okolicy, w składach ze 
znajomymi nam biegaczami (ze Zbąszynka 
i Opalenicy), dzięki czemu było naprawdę 
miło i wesoło na trasie i w strefach zmian, a 
także przy wspólnym ciepłym posiłku po 
biegu.
Relacja Pauliny Brychcy - Nowak

XII Powiatowe Forum Bibliotekarzy 

z Cottbus do Zielonej Góry
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XI SPŁYW KAJAKOWY RZEKĄ OBRĄ ŚLADAMI 

KAROLA WOJTYŁY

Gmina Zbąszyń i Zbąszyńskie 
Centrum Sportu, Turystyki i Rekreacji 
byl i  organizatormi XI  Spływu 
Kajakowego Rzeką Obrą Szlakiem 
Karola Wojtyły. 
Dwudniowa impreza pod patronatem 
Burmistrza Zbąszynia odbyła się 
w dniach 13 i 14 czerwca 2015r. 
W tegorocznym spływie wzięło udział 
167 osób, zatem poprzedni rekord został 
powtórzony.  W tym ogromnym 
przedsięwzięciu uczestniczyli miłośnicy 
kajakarskiej przygody pochodzący z 
różnych rejonów Polski, a w tym z: 
Zielonej Góry, Rydzyny, Poznania, 
Bukowca, Łagiewnik, Szczecina, Pyrzyc, 
Czerwieńska, Suchego Lasu, Pniew, 
Sulechowa, Trzebiechowa, Kopanek, 
Stęszewa, Lubania, Pakosława, Paproci, 
Kopanicy, Wolsztyna, Opalenicy, 
N o w e g o  To m y ś l a ,  G r a n o w a ,  
Rakoniewic, Belęcina, Obry, Kiełpin, 
Nowej Tuchorzy, Siedlca, Chobienic, 
Stefanowic, Strzyżewa, Nowego Dworu, 
Nądni, Przyprostyni oraz oczywiście ze 
Zbąszynia. 
Początek imprezy miał miejsce na 
terenie „Campingu przy Baszcie” 
w Zbąszyniu. Otwarcia spływu dokonali 
Burmistrz Zbąszynia Tomasz Kurasiński 
oraz Proboszcz Zbigniew  Piotrowski, 
który udzieli ł  błogosławieństwa. 

Dyrektor Zbąszyńskiego Centrum 
Sportu, Turystyki i Rekreacji Tomasz 
Szczechowicz postanowił wyróżnić 
najstarszego i najmłodszego uczestnika 
spływu. Przedstawicie lką grupy 
małolatków okazała się Maja Bieżańska z 
Czerwieńska, natomiast najstarszym 
uczestnikiem wyprawy okazał się 
Stanisław Olejniczak, zbąszyński 
olimpijczyk. Specjalne wyróżnienie 
powędrowa ło  t akże  do  Pio t ra  
Skrzypczaka, który jako jedyny 
przepłynął każdy z organizowanych 
zbąszyńskich spływów. Następnie 
spływowicze przedostali się autobusami 
do Kopanicy. Tam nastąpiło pierwsze 
wodowanie. Oficjalnego przywitania 
uczestników dokonał sołtys Kopanicy 
Józef Piwecki. 
Tradycją stała się już gościnność Pani 
sołtys Grójca Wielkiego, Jadwigi Hirt, 
która wraz z mężem na terenie swojej 
przepięknej działki przygotowała 
poczęstunek podczas przerwy w 
spływie. Druga przerwa odbyła się w 
Nowej Wsi. Koło Gospodyń Wiejskich po 
raz kolejny ugotowało pyszną zupę. Po 
chwili odpoczynku i konkursów na plaży, 
grupa ochoczo popłynęła w kierunku 
Zbąszynia. Na terenie „Campingu przy 
Baszcie” została zorganizowana kolacja 
przez TG Sokół.

Niedziela rozpoczęła się Mszą Świętą 
odprawioną w warunkach polowych. 
Ołtarz w kształcie kajaka znakomicie 
komponował się z pięknem otaczającej 
przyrody. Po 10:00 załoga ruszyła w 
drogę przez Jezioro Błędno. Pierwszy 
postój miał miejsce przy Pomniku 
Papieża Jana Pawła II w Zbąszyniu.  
Przez okres całego zbąszyńskiego spływu 
nie zabrakło śpiewu i muzyki, pod 
kierunkiem Państwa Gołek oraz Pani 
Marii Leśnik.  Szymon Kwaśnik wraz 
z rodziną zorganizował poczęstunek 
w postaci chleba ze smalcem, ogórka 
kiszonego i placka drożdżowego, które 
były wydawane do kajaków z pomostu. 
Druga, a zarazem ostatnia przerwa była 
zorganizowana  w stanicy wodnej Józefa 
Przybyły w okolicach Strzyżewa. Ostatni 
odcinek trasy spływu uczestnicy 
pokonali w ciągu trzech godzin. Około 
17:45 dotarli na plażę w Trzcielu, gdzie 
czekał  na n ich jeszcze c iepły  
p o c z ę s t u n e k  w  p o s t a c i  z u p y  
przygotwany przez Małgorzatę i Józefa 
Rajewskich.  W tym miejscu dokonano 
też oficjalnego zakończenie spływu. 
Około godziny 18:30 uczestnicy zostali 
odwiezieni do Zbąszynia.
Jak co roku nad bezpieczeństwem 
uczestników czuwal i  ra townicy 
zbąszyńskiego Stowarzyszenia WOPR. 
Zbąszyńskie Centrum Sportu, Turystyki i 
Rek reac j i  s e rdeczn ie  dz ięku je  
w s z y s t k i m ,  k t ó r z y  p o m o g l i  
w przygotowaniu i przeprowadzeniu 
imprezy. Są nimi: T.G. Sokół,  WOPR 
Zbąszyń i UKS Olimpus. 

Tomasz Szczechowicz
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Piąty festiwal tańca w Zbąszyniu
P o n a d  d w a d z i e ś c i a  z e s p o ł ó w  
reprezentujących szkoły i ośrodki kultury 
przyjechało do Zbąszynia, by wziąć udział 
w piątym Festiwalu Tańca o Puchar 
Burmistrza.
W kategorii szkół podstawowych w klasach 
I-III pierwsze dwa miejsce zajęli gospodarze 
turnieju. Najwyższe miejsce na podium 
zdobył zespół Flesz, druga była Tęcza. Trzecie 
miejsce zdobyła grupa Słoneczny Blask ze 
Zbąszynka. Puchar Burmistrza Zbąszynia i 
pierwsze miejsce w kategorii IV-VI zdobyły 
Iskierki Biezdrowo, drugi był Słoneczny Blask 
i trzecie Iskierki Granowo.  Zespoły Flesz I 
oraz Tęcza dodatkowo otrzymały statuetkę za 
grację i styl. Miraż III Buziaki Wronki zdobył 
najwyższe uznanie jury w kategorii wiekowej 
5–13, w gronie zespołów działających 
ośrodkach kultury oraz puchar burmistrza. 
Rewelacyjnie zaprezentował się Gminny 
Ośrodek Kultury z Trzciela, zespoły Crazy II i 
Crazy I zdobyły drugie i trzecie miejsce. W 
starszej kategorii wiekowej (13-16 lat) 
pierwszą lokatę przyznano zespołowi Bastet, 
drugą Cadence i trzecią Fresh. Bastet zasłużył 
też na statuetkę za grację i styl. 
 Poczynania młodych tancerek i tancerzy 
oceniali Rafał Skrzypek ze Szkoły Tańca 
„Latina” w Wolsztynie, Marlena Ratajczak 
nauczycielka i instruktorka fitness i zumby 
oraz Sebastian Rutkowski wieloletni tancerz i 
uczestnik programu „Got To Dance”.

 Najmłodsze pokolenie tancerzy i to Zespół 
Iskierki  Granowo, Słoneczny Blask 
Zbąszynek, Tęcza i Flesz Zbąszyń. W kategorii 
IV-VI wystąpiły Iskierki Biezdrowo, Awabaz 
Miedzichowo, Słoneczny Blask Zbąszynek, 
Iskierki Granowo i Flesz Zbąszyń. Kategoria 
Domy Kultury (5-13 lat) Zespół Rego 
Zbąszyń, Crezy Trzciel, Akcent Wolsztyn, 
Arabeska Wolsztyn, Miraż III Buziaki Wronki. 

Grupa w wieku od 12-16 lat: Fresh Trzciel, 
Ntcrew Nowy Tomyśl, Bastet Wolsztyn, 
Cedance Wolsztyn. Podczas rywalizacji były 
też pokazy taneczne solistów i zespołu „Jest 
Jak Jest” ze szkoły tańca „Latina” 
w Wolsztynie a także zespołu Chili 
z Gimnazjum w Zbąszyniu. 

Sandra Król

Najlepsi uczniowie

Dla uczniów i nauczycieli nadszedł czas 
podsumowania dziesięciomiesięcznej 
pracy. W placówkach oświatowych na 
terenie całego kraju odbyły się uroczyste 
akademie wieńczące rok szkolny 2014/15. 
Najważniejszym wydarzeniem ostatniego 
dnia szkoły było rozdanie świadectw 
ukończenia klas. Najbardziej pracowici 
uczniowie otrzymali wyróżnienia oraz 
nagrody. Oto laureaci Nagrody Burmistrza 
Zbąszynia:
Z e s p ó ł  S z k o l n o – P r z e d s z k o l n y  
w Przyprostyni: Agnieszka Bok – najlepszy 

uczeń i Dominik Tomaszewski – najlepszy 
absolwent. Szkoła Podstawowa im. 
Powstańców Wielkopolskich w Łomnicy: 
Maciej Kiełpiński – najlepszy uczeń i 
Dawid Stachowiak – najlepszy absolwent. 
Zespół Szkolno–Przedszkolny w Nądni: 
Weronika Niezborała – najlepszy uczeń 
i Weronika Prüfer – najlepszy absolwent. 
Z e s p ó ł  S z k o l n o – P r z e d s z k o l n y  
w Zbąszyniu: Kornelia Ciepielowska – 
najlepszy uczeń i Marcelina Ciepielowska – 
n a j l e p s z y  a b s o l w e n t .  Z e s p ó ł  
Szkolno–Przedszkolny w Chrośnicy: 

Natalia Piątek – najlepszy uczeń 
i Agnieszka Kwaśnioch – najlepszy 
absolwent. Gimnazjum w Zbąszyniu: Olga 
Lauba – najlepszy uczeń i Kinga Brumma – 
najlepszy absolwent. Zespół Szkół nr 1 im. 
Stefana Garczyńskiego w Zbąszyniu: 
Natalia Marciniec – najlepszy uczeń i Klara 
Kubiak – najlepszy uczeń. Zespół Szkół nr 
2 w Zbąszyniu: Paulina Dziechciarek – 
najlepszy uczeń i Niepubliczna Szkoła 
Podstawowa w Strzyżewie Julia Chłopek – 
najlepszy uczeń. Gratulujemy i życzymy 
bezpiecznego wypoczynku podczas 
wakacji.

Mateusz Basiński
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 Zbąszyńskie hokeistki czwartym 
zespołem w Polsce

Popularność nietypowej dyscypliny, którą 
jest unihokej wzrosła w Zbąszyniu w 
ostatnich kilku latach za sprawą organizacji 
turniejów rangi światowej i europejskiej. 
Oprócz tych wydarzeń niewątpliwie dużym 
sukcesem wzbogacającym historię 
zbąszyńskiego sportu jest świetny występ 
kobiecej drużyny seniorek na Superfinale 
Polskiej Ekstraligi Unihokeja. Na turnieju, 
który odbył się 16 maja 2015 roku 
dziewczyny wywalczyły czwarte miejsce. To 
w historii zbąszyńskiego sportu najwyższa 
jak dotąd lokata w kategorii gier 
drużynowych. O sukcesie hokeistek, 
specyfice dyscypliny oraz popularności 
tego sportu w Zbąszyniu rozmawiamy z 
trenerem zespołu seniorek unihokeja PKS 
MOS Zbąszyń – Marcinem Hoffmannem.
Czwarte miejsce na mistrzostwach Polski to 
spory sukces, zwłaszcza że drużyna, którą 
Pan prowadzi jest bardzo młoda. Od kiedy 
jesteście obecni w lidze krajowej ?
Historia zbąszyńskiej sekcji unihokeja 
rozpoczęła się pięć lat temu, kiedy to 
wspólnie z dyrektorem ZCSTiR panem 
Tomaszem Szczechowiczem doszliśmy do 
wniosku, że trzeba rozpocząć szkolenie 
młodzieży w zakresie tej dyscypliny sportu, 
obecnej już w Zbąszyniu przy okazji 
świetnych turniejów  międzynarodowych. 
Powołana została sekcja dziewcząt, która 
objęła swym zakresem dwa gimnazja 
gminne. Rozpocząłem wówczas nabór oraz 
stałe treningi z grupą gimnazjalną. 
Postanowiliśmy zająć się tym sportem 
profesjonalnie i walczyć w klubowych 
Mistrzostwach Polski. Pierwsze lata pomogły 
nam zbudować zaawansowaną grupę 
zawodniczą, która z roku na rok poczyniła 
znaczne postępy i potrzebowała kolejnych 
szczebli rozwoju. Wówczas, tj. w czerwcu 
2013 roku zgłosiła się do nas grupa dziewcząt 
z propozycją i prośbą utworzenia w 
Zbąszyniu sekcji seniorek. Propozycja ta 

doskonale wpisała się w etapy rozwoju 
istniejącej już sekcji, dając możliwość dalszej 
gry starszym zawodniczkom. Tak właśnie 
powstał, z inicjatywy dziewcząt, zespół 
seniorski, dając szanse rozwoju i podniesienia 
umiejętności dla wszystkich zawodniczek. 
Od 2010 roku sekcja bierze udział w 
Mistrzostwach Polski Juniorek Młodszych, 
Juniorek Starszych, w Wielkopolskiej Lidze 
Unihokeja oraz od 2013 roku w najwyższej 
kobiecej klasie rozgrywkowej w Polsce – 
Ekstralidze Unihokeja.
Co Pana zdaniem jest największą zaletą 
unihokeja jako dyscypliny sportowej ?
Unihokej to sport dla wszystkich! Nie ma 
szkoły w Polsce gdzie dzieci nie próbowałyby 
grać w unihokej. Jest to najszybsza i 
najbardziej widowiskowa gra zespołowa na 
hali. Mimo jeszcze małej obecności w 
mediach, w Skandynawii czy Czechach jest to 
bardzo popularna gra. Dzieci bardzo lubią 
zabawy z kolorowymi kijami do unihokeja. 
Dowodem na to są akcje prowadzone przez 
na s ze  dz i ewczę t a  w  oko l i c znych  
przedszkolach, oraz wakacyjny turniej na 
plaży w Zbąszyniu. Unihokej jest sportem bez 
agresj i ,  bez niesportowych postaw 
towarzyszących innym grom zespołowym. 
Pomaga rozwijać postawy współpracy, 
cierpliwości, pracowitości, sumienności, 
logicznego i strategicznego myślenia, wpływa 
na rozwój intelektualny młodzieży, czego 
dowodem są tegoroczne egzaminy 
gimnazjalne, maturalne i studenckie, które 
nasze zawodniczki zdały wyśmienicie.
Unihokej należy do gier kontaktowych. Co 
stosuje się by uniknąć najczęstszych 
kontuzji ?
Unihokej kobiet znacznie różni się od gry 
mężczyzn. W przypadku tych drugich jest to 
faktycznie gra bardzo kontaktowa. Ja mogę 
powiedzieć o kobietach. Tu gra polega 
bardziej na właściwym ustawianiu, 
zastawianiu się ciałem, odpowiedniej 

stabilności postawy ciała, szybkości i co 
istotne technice. Te elementy w znaczący 
sposób mają wpływ na efektywność gry. 
Kontuzje, które zdarzają nam się często, 
dotyczą urazów stawów i mięśni, a związane 
są z szybkością gry. Wśród zawodniczek 
mamy fizjoterapeutę oraz studentkę 
fizjoterapii, które dbają o sprawność 
pozos ta łych ko leżanek z  zespołu.  
Najistotniejszą kwestią zapobiegającą 
urazom jest dobre przygotowanie przed 
meczem, które zawodniczki prowadzą przez 
cały rok i co najmniej 60 min przed grą.
Jesteście jednym z czołowych klubów 
w kraju. Czy pojawiły się propozycje gry 
w kadrze narodowej?
Aktualnie z sekcją związanych jest około 60 
dziewcząt z czego w minionym sezonie 45 
posiadało licencje zawodnicze Polskiego 
Związku Unihokeja. Są to dziewczęta ze 
Zbąszynia, Siedlca, Trzciela, Poznania i co 
ciekawe mamy zawodniczkę z Zielonki koło 
Warszawy oraz szkoliliśmy dziewczęta z 
Trzebini. Kilka starszych dziewcząt ma bogatą 
sportową przeszłość, grały już w kilku klubach 
w kraju i zagranicą. Są wielokrotnymi 
reprezentantkami Polski i brały udział w 
Mistrzostwach Świata. Praca dziewcząt jest 
zauważana przez trenerów reprezentacji 
narodowej i coraz częściej pojawiają się 
powołania do kadry. Obecnie starsze 
zawodniczki mają stałą silną pozycję w 
kadrze ale i juniorki przebojem wkroczyły w 
szeregi „białoczerwonych” i przygotowują się 
do udziału w Mistrzostwach Świata w 
Kanadzie. 
Jak wyglądają treningi? Ile razy w tygodniu 
się spotykacie?
Ten temat zawsze stanowi największy 
problem klubowy. Spotykamy się dwa razy w 
tygodniu na treningu wspólnym, z czego 
jeden nastawiony jest ściśle na juniorki, 
natomiast drugi na seniorki. Dodatkowo 
dziewczęta mają jeden trening gry i treningi 
indywidualne. Treningi wspólne dotyczą 
przede wszystkim techniki, taktyki oraz 
zgrywania się dziewcząt na poszczególnych 
pozycjach. Trening gry to spotkania dziewcząt 
i gra w mieszanych zespołach. Dodatkowo 
każda z zawodniczek, zwłaszcza seniorek, 
prowadzi trening indywidualny, bieg, 
siłownia, treningi strzeleckie. Największą 
bolączką jest frekwencja i regularność pracy. 
Większość dziewcząt uczy się, studiuje i 
pracuje zawodowo, co nie zawsze pozwala 
im na udział w treningach wspólnych, czego 
efektem są błędy na boisku i niska 
skuteczność w trakcie rozgrywek.
Jak wygląda czasowy schemat meczu? Ile 
czasu zawodnicy spędzają na boisku ?
Zarówno w kategorii seniorek jak i juniorek 
starszych mecz trwa 60 min. Jest podzielony 
na trzy tercje po 20 min. Należy zaznaczyć, 
że jest to 60 min. czasu aktywnego gry, czyli 
czas jest zatrzymywany na każdy gwizdek 
sędziego, co sprawia, że całe widowisko 
meczowe trwa ok 2 godziny. 
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85 lat żeglarstwa w Zbąszyniu
Zbąszyńscy żeglarze obchodzą w tym 
roku 85 rocznicę powstania pierwszej 
organizacji skupiającej żeglarzy w 
Zbąszyniu, a także 35-lecie istnienia 
Zbąszyńskiego Klubu Żeglarskiego. Z tej 
okazji na uroczystym spotkaniu, które 
odbyło się na terenie przystani 
żeglarskiej, pojawili się przedstawiciele 
samorządowi, sympatycy i przyjaciele 
związku. Wielu z nich nagrodzonych 
zostało pamiątkowymi dyplomami oraz 
odznakami. Dziecięcy Zespół Taneczny 
" R e g o "  z a p r e z e n t o w a ł  t a ń c e  
marynarskie. Na koniec spotkania 
wystąpił zespół "Majtki Bosmana" z 
Wałcza. 
Historia żeglarstwa w Zbąszyniu: 
10 lat po odzyskaniu przez Polskę 
niepodległości i wytyczeniu granicy 
Państwa Polskiego ok. 2 km na zachód od 
Zbąszynia grupa miłośników wiatru i wody, 
w tym żołnierzy stacjonujących w 
Zbąszyniu i ochraniających naszą granicę 
utworzyła w czerwcu 1930 roku pierwszą 
organizację nad Jeziorem Zbąszyńskim 
skupiającą żeglarzy i wodniaków. 
Pomysłodawcami byli żołnierze Oddziału 
Ligi Morskiej i Rzecznej, którzy swoją 
działalność zainaugurowali organizacją w 
dniu 23 czerwca 1930 r. tak zwanych 
„Wianków”.
Bardzo ważnym celem działalności Ligi 
było przybliżenie mieszkańcom Zbąszynia 

i okolic spraw morza i jego znaczenie dla 
Polski  oraz morskie wychowanie 
młodzieży. Temu samemu celowi służyła 
zorganizowana w 1933 roku wyprawa 
trzech śmiałków kajakiem z żaglem 
rzekami ze Zbąszynia do Gdyni, gdzie 
dotarli na obchody „Dni Morza”, a 
następnie również wodą wrócili do 
Zbąszynia.
Członkowie Oddziału uczestniczyli w 
budowie pływalni na rzece Obrze oraz 
kąpieliska na jeziorze tzw. „Łazienek”, 
które rozbudowane i zmodernizowane 
istnieją do dzisiaj. Ambitne plany i 
zaangażowanie w ich realizację przerwał 
wybuch II wojny światowej. Po 6-ciu latach 
przerwy w styczniu 1946 roku wznowiono 

działalność w ramach Ligi Morskiej. 
Odnawiano i remontowano uszkodzony 
oraz zniszczony w czasie działań 
wojennych sprzęt.
Rozpoczęto starania o budowę przystani 
dla sprzętu wodnego oraz pomieszczeń dla 
Ligi w Dąbkach. Organizowano „Dni 
Morza”, „Bale Morza”, „Wianki” oraz 
wystawy wodno – żeglarskie, gdzie 
prezentowano modele statków, okrętów, 
j ach tów i  u rządzeń  por towych .  
Eksponowano szkice, ryciny i zdjęcia o 
tematyce morskiej. Oddział Ligi Morskiej 
działał do 1956 roku, kiedy to Ci sami 
fanatycy wody i wiatru rozpoczęli 
działalność w Klubie Morskim Ligi 
Przyjaciół Żołnierza. 

Nasze zespoły grają z reguły w składach 2-3 
„piątek” co daje 20-30 minut aktywnej gry 
jednej zawodniczki w meczu. Mają też 
miejsce sytuacje, zwłaszcza wśród juniorek, 
że dana zawodniczka przebywa na boisku 
cały mecz, czyli aktywnie pracuje 60 min plus 
wszystkie przerwy. Dodam, że w unihokeju, 
podobnie jak w hokeju na lodzie, trener 
może dokonywać dowolnej ilości zmian 
zawodników w trakcie meczu. W naszych 
zespołach stosujemy kilka wariantów takich 
zmian: całe 5 zawodniczek, zmiany 
indywidualne oraz ustawienia kilku ataków i 
obron.
Czy unihokej należy do drogich dyscyplin 
sportowych ?
Drogi... to zależy. Jeśli popatrzymy na klub to 
na pewno pochłania sporo środków 
finansowych. Związane jest to przede 
wszystkim z grą na arenie krajowej: wyjazdy, 
noclegi. Organizacja meczy to także spore 
wydatki dotyczące kosztów sędziów 
uprawnionych do prowadzenia spotkań 
ekstraligi. Staramy się jako klub radzić z tymi 
wydatkami. Należy w tym miejscu podkreślić 
spore zaangażowanie samych zawodniczek, 
które zabiegają o sponsorów ale i same 
częściowo ponoszą koszty związane z 
udziałem w rozgrywkach. Kolejnym sporym 
wydatkiem jest odpowiednie przygotowanie 
hali do gry. W Zbąszyniu mamy to szczęście, 
że dysponujemy halą i wyposażeniem na 

dok. ze str 16 światowym poziomie. Jeśli natomiast 
spojrzymy na unihokej z perspektywy 
wyposażenia zawodnika, to nie jest to 
najdroższy sport. Dobry kij do gry to koszt ok 
100-200 złotych i to tyle. Chciałbym jednak 
podkreślić, że posiadamy kije do gry i każda 
dziewczyna, która zechce spróbować swoich 
sił może wypożyczyć sobie taki sprzęt zanim 
w y d a  p i e n i ą d z e  n a  w y p o s a ż e n i e  
indywidualne.
Jest Pan także organizatorem turnieju 
unihokeja  rozgrywanego podczas 
obchodów Święta Jeziora, który cieszy się 
coraz większą liczbą uczestników. W 
unihokeja gra coraz więcej osób. Jak ocenia 
Pan popularność tej gry wśród zbąszynian ?
Od momentu rozpoczęcia organizacji Święta 
Jeziora w obecnej formie postanowiliśmy jako 
sekcja pokazać się z naszym unihokejem na 
zewnątrz. Okres wakacyjny jest dla nas 
przerwą w grze. Od sierpnia rozpoczynamy 
przygotowania do nowego sezonu i właśnie 
wakacyjny turniej unihokeja na plaży jest 
takim sygnałem do pracy. Turniej ten ma 
promować unihokej, ruch, zabawę, i 
dyscyplinę, którą zna każdy mieszkaniec 
naszej gminy. Popularność unihokeja wśród 
zbąszyniaków jest bardzo duża. Często widać 
młodzież z kijami wędrującą na halę. Myślę, 
że cel wykreowania sportowego zajęcia dla 
dziewcząt ale i dla chłopców odnosi sukcesy. 
Oczywiście nie byłoby tej popularności bez 
zajęć wychowania fizycznego w szkołach, 

gdzie młodzież rozpoczyna spotkania 
z unihokejem. No i oczywiście widowiskowe 
turnieje międzynarodowe sprawiają, że mały 
i duży mieszkaniec naszej gminy wie co to 
unihokej i jak w to się gra.
Oprócz pracy trenera, jest Pan także 
kwalifikowanym arbitrem unihokeja. Z 
czego czerpie Pan większą przyjemność z 
prowadzenia drużyny czy sędziowania ?
Moja przygoda z unihokejem rozpoczęła 
nowy rozdział w moim życiu, sprawiła, że 
trochę uzależniłem się od tego sportu. 
Sędziowanie rozgrywek stanowi dodatek do 
całości, ale jest tylko dodatkiem. Jestem 
pedagogiem, wychowawcą i praca z 
młodzieżą jest tym, co cenię najbardziej. 
Myślę, że praca trenera sprawia mi najwięcej 
satysfakcji bez względu na wynik sportowy. 
Najważniejsze jest zadowolenie młodzieży i 
patrzenie na to jak się rozwijają, jak rośnie w 
nich pasja, której tak dziś brakuje młodym 
ludziom.
W tym roku czwarte miejsce w kraju. 
Rozumiem, że jest apetyt na więcej ?
Otarliśmy się o strefę medalową, na pewno 
jest żal niewykorzystanej szansy ale i złość, 
sportowa złość, która daje siłę do walki o 
medal w sezonie 2015/2016.
Życzymy w takim razie, by kolejne turnieje 
w randze krajowej przyniosły medale. 
Dziękuję za rozmowę.
Dziękuję.
Rozmawiał: Mateusz Basiński
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W ramach Klubu Morskiego LPŻ działały 
sekcje: żeglarska, wioślarska, pływacka i 
propagandowa, a w następnych latach 
jeszcze Sekcja Wieloboju Morskiego. W 
1956 roku Klub Morski LPŻ zorganizował 
pierwsze regaty o „Błękitną Wstęgę Jeziora 
Zbąszyńskiego”, które to rozgrywane są do 
dnia dzisiejszego.
W latach 1956 – 1962 Klub Morski Ligi 
Przyjaciół Żołnierza był organizatorem 
wielu rejsów turystyczno–szkoleniowych 
o r a z  j ednodn iowych  wyc i eczek  
żeglarskich i kajakowych po pięknym 
szlaku jezior zbąszyńskich. W tych latach 
wybudowano  d rogę  do  Dąbek ,  
doprowadzono prąd i wyremontowano, 
wtedy jeszcze drewniany hangar.
Od 1962 roku kontynuację działalności 
Klubu Morskiego Ligi Przyjaciół Żołnierza 
przejmuje Klub Wodny Ligi Obrony Kraju. 
Następuje profilowanie pracy w kierunku 
żeglarskim oraz rozpoczęcie intensywnych 
prac przy rozbudowie zaplecza Klubu. 
Wyrazem uznania oraz zaufania do 
organizacyjnej dojrzałości dla Klubu LOK 
było powierzenie przez Władze Żeglarskie 
w 1966 roku organizacji Mistrzostw Polski 
Juniorów w klasie OK.-Dinghy oraz 
seniorów w klasie Słonka.
W dekadzie lat 70 – tych ogromnym 
nakładem społecznej pracy członków 
Klubu zostały wybudowane dwa hangary, 
świetlica, pomieszczenia warsztatowe 
i socjalne oraz urządzenie do slipowania 
łodzi. W uznaniu za aktywną pracę 
społeczną w rozbudowie przystani Klub 
otrzymał w latach 1970 – 1974 środki na 
zakup łodzi klasy Cadet, Ok.-Dinghy, 
Hornet i FD (Latający Holender) od władz 
Powiatowych w Nowym Tomyślu. 
W następnych la tach ś rodki  na 
uzupełnienie sprzętu regatowego 
pochodziły z Urzędu Miasta i Gminy w 
Zbąszyniu oraz Urzędu Wojewódzkiego w 
Zielonej Górze.
W 1979 roku władze Ligi Obrony Kraju 
podjęły decyzję o likwidacji Klubu 
Wodnego w Zbąszyniu. Majątek przejmuje 
Urząd Miasta i Gminy, a żeglarze 5 maja 
1980 roku rejestrują stowarzyszenie o 
nazwie Zbąszyński Klub Żeglarski, który 
przejął jako spadkobierca chlubne tradycje 

i dorobek poprzednich lat zbąszyńskiego 
żeglarstwa. Następuje rozwój flotylli 
prywatnych jachtów kabinowych, przede 
wszystkim zbudowanych samodzielnie 
przez samych żeglarzy, m.in. na bazie 
wykonanej w klubie formie, oraz 
zakupionych nowych łodzi stoczniowych. 
Przystań oprócz bazy szkoleniowej zaczyna 
pełnić również rolę portu.
Zwiększa się ilość i różnorodność 
organizowanych imprez.  Oprócz 
tradycyjnych regat dla dzieci i młodzieży na 
typowym sprzęcie regatowym dochodzą 
regaty dla jachtów kabinowych, takie jak: 
Bieg Samotników (obsługa jednoosobowa 
na jachtach przystosowanych do obsługi 
wieloosobowej), regaty o „Srebrną Szeklę 
Zbąszynia” będące Mistrzostwami Powiatu 
Nowotomyskiego, do „Błękitnej Wstęgi 
Jeziora Będno” dochodzi „Beczka” dla 
najszybszego jachtu kabinowego, oraz 
regaty dookoła jeziora „Ku Czci Wiecznej 
Wachty”.
Zbąszyński Klub Żeglarski był i nadal jest 
organizatorem wielu regat od Mistrzostw 
Zbąszynia poprzez Mistrzostwa Okręgu, 
Mistrzostwa Makroregionu do Mistrzostw 
Polski, eliminacji do Pucharu Polski. Na 
naszym akwenie rywalizowali zawodnicy 
w takich klasach jak Optymist, Cadet, OK.-
Dinghy, FD (Latajacy Holender) czy Słonka. 
W ostatnich latach doszły nowe klasy takie 
jak: Katamarany Toccat (Mistrzostwa Polski) 
czy klasa 505 (Puchar Polski).
Cz łonkom Zbą szyń sk i ego  K lubu  
Żeglarskiego nie jest obca turystyka 
żeglarska. Organizowane były rejsy m. in. 
O d r ą  d o  m o r z a ,  Wi e l k ą  Pę t l ą  
Wielkopolską, w których uczestniczyło po 
kilka łodzi zarówno żaglowych jak i 
motorowych. Wielu wywoziło swoje 
jachty, aby zwiedzać inne szlaki i jeziora.
Zbąszyńskie żeglarstwo, tak jak każda 
organizacja czy instytucja miało swoje 
wzloty i upadki. Kłopoty, trudności, 
przeciwności losu zostały pokonane przy 
wielkim zaangażowaniu wielu znanych z 
imienia i nazwiska, ale również wielu 
bezimiennych, którzy poświęcili mnóstwo 
czasu, pieniędzy i wysiłku. Dlatego ciągle 
możemy się rozwijać i poprawiać naszą 
bazę. 
W ciągu ostatnich kilku lat dzięki 

o t r z ymane j  pomocy  i  w spa r c iu  
finansowemu z funduszy unijnych, Urzędu 
Marszałkowskiego w Poznaniu, Starostwa 
Powiatowego w Nowym Tomyślu, Urzędu 
Miejskiego w Zbąszyniu, ale także 
darczyńców - osób prywatnych, mogliśmy 
zmodyfikować i wyremontować przystań i 
jej otoczenie.
J e d n a  z  p i e r w s z y c h  i n w e s t y c j i  
poczynionych przy wsparciu Urzędu 
Marszałkowskiego w Poznaniu to węzeł 
sanitarny z prysznicami, umywalkami, 
toaletami oraz toaletą dla osób 
niepełnosprawnych. Następnie, również 
przy wsparciu Urzędu Marszałkowskiego w 
Poznaniu wyremontowana została szatnia 
d la  zawodników,  świe t l i ca  o raz  
pomieszczenie kuchenne.
Dzięki wsparciu prywatnych osób został 
utwardzony plac, wykonany betonowy slip 
(10 x 4 m), podłączona woda i prąd na 
pomoście, monitoring i oświetlenie terenu 
przystani.
Pomoc Urzędu Miasta w Zbąszyniu, środki 
unijne uzyskane poprzez Lokalną Grupę 
Rybacką Obra-Warta oraz środki własne 
pozwoliły na remont kapitalny drogi 
dojazdowej, doprowadzenie wodociągu i 
kanalizacji, gruntowną modernizację 
hangaru, warsztatu, pokoików oraz II 
pomostu cumowniczego.
Nasze działania i ich efekt zostały 
zauważone i docenione prze Kapitułę 
„Złote j  Omegi”  Wie lkopolsk iego 
Okręgowego Związku Żeglarskiego w 
Poznaniu. Zostaliśmy dwukrotnie, w 2010 
roku i 2013 roku, laureatami „Złotej 
Omegi” w kategorii „Przystań Roku”.

Komandor Zbąszyńskiego Klubu 
Żeglarskiego  Bogdan Gołek
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III GRAND PRIX WIELKOPOLSKI W SIATKÓWCE PLAŻOWEJ
Pod koniec czerwca w Zbąszyniu 
odbywał się inauguracyjny turniej III 
Grand Prix Wielkopolski w Siatkówce 
Plażowej. Tegoroczna edycja Grand Prix 
rozpoczęła się eliminacjami w Zbąszyniu. 
Tutaj także będzie miał finał całego cyklu 
rozgrywek, 22 i 23 sierpnia. Władze 
Wielkopolskiego Związku Piłki Siatkowej 
doceniły organizację imprez siatkarskich w 
Zbąszyniu. 
D la  na j l ep szych  zawodn iczek  i  
zawodników w każdym turnie ju 
eliminacyjnym oraz w finale, związek 
przekazał nagrody finansowe. Spotkania 
prowadzili sędziowie WZPS Mateusz 
Kolon-sędzia główny turnieju oraz Marcin 
Kaliszan, Krzysztof Kopczyński, Romuald 
Kiewra, Grzegorz Stach. Doskonałą 
oprawę spikerską zapewnił znany 
zbąszyńskiej publiczności Mariusz 
Frąckowiak.
Równolegle z pojedynkami w ramach GP 

Wielkopolski odbywał się drugi turniej w 
ramach IX Grand Prix Zbąszynia w 
Siatkówce Plażowej. W sobotę rozgrywano 
pojedynki w kategorii dziecięcej, w 
niedzielę w kategorii Zbąszyniacy, 
dodatkowo turniej mężczyzn zaliczany do 
punktacji kategorii open. Turniej 
„Rozpoczęcie Wakacji” zgromadził na 
starcie łącznie 25 siatkarskich par, które 
walczyły o powiększenie swojego dorobku 
w tegorocznej edycji cyklu siatkówki 
plażowej. 
W sobotę kibice oglądali spotkania pań i 

najmłodszych amatorów siatkówki na 
piasku. Na starcie stanęły dwie pary wśród 
kobiet: Puławska/Płaczek oraz Urych-
Turska/Kwaśnik. Pojedynek był zacięty, 
jednak statecznie zwyciężyła para bardziej 
doświadczonych zawodniczek Urych-
Turska/Kwaśnik, zapisując pierwsze punkty 
na swoim koncie w tegorocznym Grand 
Prix Wielkopolski.
 W kategorii dziecięcej wystartowało sześć 
par.  Naj lepszą  parą  okaza l i  s ię  
Kubiak/Kozon, którzy swoje zwycięstwo w 
całym turnieju odnieśli dzięki pokonaniu 
duetu Kostera/Kozon prezentującego 
równie wysoki poziom umiejętności. 
Wspomniana para była druga w sobotnim 
turnieju.  Kolejne miejsca zaję l i :  
Bocian/Włodarek, Pazgrat/Kubiak, 
Tomiak/Kwaśny oraz Peda/Utrata.
 W niedzielne przedpołudnie na 
zbąszyńskich boiskach stawiło się 19 par, 
które walczyły o punkty w kategorii 
mężczyzn w Grand Prix Wielkopolski oraz 
Zbąszyniacy w Grand Prix Zbąszynia. 
Ustalono, że do ćwierćfinałów rozgrywany 
będzie jeden set, od półfinałów o 
zwycięstwie decydować będzie zdobycie 
dwóch setów. Ci, którzy przyszli kibicować 
nie mogli narzekać na brak wrażeń. 
Siatkarze dostarczali swoją grą wiele 
emocji rozgrzewając atmosferę wśród 

widzów mimo braku słońca. Dodatkowo 
do czynnego udz ia łu  i  pomocy 
zawodnikom występujących na piasku 
zachęcał kibiców spiker, który komentował 
sytuację na poszczególnych boiskach i 
zachęcał do głośnego dopingu.
W kategorii Zbąszyniacy w półfinałach 

spotkały się pary Frasz/Frasz z parą 
Smogór/Smogór oraz Woźny/Krzyżański i 
Kluj/Kluj. W pierwszym pojedynku lepsi 
okazali się bracia Smogór, w drugim zaś 
para Woźny/Krzyżański. Tym samym kibice 
oglądali finał w identycznym składzie, jak  
w pierwszym turnieju w Zbąszyniu.  
Rewanż okazał się udany dla pary 
Woźny/Krzyżański, która cieszyła się z 
końcowego zwycięstwa w całym turnieju. 
W małym finale para Kluj/Kluj pokonała 
parę Frasz/Frasz.

W rozgrywkach mężczyzn, w turnieju 
głównym, w półfinałach spotkali się bracia 
Andrys z parą Przybylak/Sadowski. W 
drugim Stankowski/Kotecki ze zbąszyńskim 
duetem Szczechowicz/Szczechowicz. Jak 
na najważniejsze pojedynki przystało o 
odpowiedni poziom emocji zadbali sami 
zawodnicy. Po widowiskowych i zaciętych 
meczach, w których nie brakowało obron i 
ataków wyłonione zostały pary ścisłego 
finału oraz meczu o trzecie miejsce. W 
starciu o brązowe medale spotkały się 
d u e t y  S t a n k o w s k i / K o t e c k i  i  
Przybylak/Sadowski. Lepsi okazali się w 
tym pojedynku Łukasz Przybylak/Michał 
S a d o w s k i  p o k o n u j ą c  A n d r z e j a  
Stankowskiego/Tomasza Koteckiego. W 
finale bracia Roman Andrys/Adam Andrys 
pokonali braci Michał Szczechowicz/ 
Marcin Szczechowicz. Mimo gorącego 
dopingu jaki zapewniała zbąszyńska 
publiczność i wyrównanych setów 
ostatecznie lepsi okazali się zawodnicy z 
Lginia.

Na zakończenie najlepsi zawodnicy 
otrzymali medale z rąk sędziów turnieju 
oraz Łukasza Woźnego Dyrektora 
Gimnazjum w Zbąszyniu i Tomasza 
Szczechowicza Dyrektora Zbąszyńskiego 

Centrum Sportu, Turystyki i Rekreacji. Po 
ceremonii nagradzania zwycięskich par 
niedzielnego turnieju, sędzia główny 
imprezy przekazał torby sportowe 
ufundowane przez Wielkopolski Związek 
Piłki Siatkowej dla młodych mieszkańców 
Zbąszynia: Jul i i  Brudło, Marcina 
Szczechowicza i Łukasza Tobysa, którzy już 
w najbliższą niedzielę wyruszą na wyprawę 
Wole(j)maluch Eurotrip-126p dookoła 
Europy. Podziękowania przekazała Julia, 
która zachęcała wszystkich do śledzenia 
relacji z przebiegu wyprawy na profilu 
facebookowym.

Tomasz Szczechowicz

Reprezentacje trzech zbąszyńskich kół 
wędkarskich wzięły udział w zawodach 
organizowanych z okazji 80-lecia koła 
Wędkarskiego EV 35 Groß Lindow. Już od 
wczesnych godzin rannych, w sobotę 16 
maja 2015 roku, blisko pięćdziesięciu 
zawodników zarzuciło przynęty do wód 
Brieskower Kanal. Trzygodzinny połów 
wyłonił w poszczególnych kategoriach 
wiekowych najlepsze osoby, które w 
kolejnym, trwającym dwie godziny etapie, 
walczyły o Puchar Króla Wędkowania. 
Zbąszyńskich wędkarzy w Gro  Lindow 
reprezentowali Hubert Krawczyk i Ryszard 
Mikołajczyk z koła nr 1, Jan Przybyła i Jan 
Szymański z koła nr 2 oraz Jerzy Grynig i 
Władysław Rosolski z koła nr 3. 
Zbąszyniacy złożyli gratulacje kolegom z 
gminy partnerskiej z okazji jubileuszu 
działalności wręczając pamiątkową 
statuetkę i okazjonalne upominki. 
Współpraca wędkarzy rozpoczęła się z 
podpisaniem umowy partnerskiej  
Zbąszynia i Brieskoww-Finkenheerd w 
grudniu roku 2004.     Mateusz Basiński

ß

Wędkarze 
w Groß Lindow




